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Šopavasar Latgales vēstnie
cībai “Gors” – pirmajai jaun 
iz būvētajai reģionālajai kon
cert zālei Latvijā – aprit desmit 
gadi. To svinēs jubilejas pasā
kumu ciklā “10 kā 1”. Jubilejas 
gada galvenie notikumi nori
sināsies laikā no 28. marta līdz 
27. maijam, iezīmējot “Gora” 
darbības svarīgākās šķautnes, – 
simfoniskās un koŗa mūzikas 
koncerti, mūzikāli teatrālie uz 
vedumi, jaunrade, latgaliskās 
vērtības, jauno mūziķu talantu 
kalve. 

“Sākot reģionālo koncertzāļu 
stāstu pirmajiem Latvijā, mums 
bija uzticēta liela atbildība – at 
taisnot valsts un pašvaldību īs  te
notās Eiropas Savienības pro
grammas mērķu sasniegšanu. 
Desmit gadu laikā esam kļuvuši 
par neatņemamu kultūras dzī 
ves sastāvdaļu Latvijā. Ik gadu 
“Gorā” notiek vairāk nekā 150 sa 
rīkojumi, bet ēkā notiekošo no 
rišu kopējais apmeklētāju skaits 
gadā pārsniedz 120 tūkstošus. 
Mūs novērtē kā apmeklētāji, tā 
arī mākslinieki, kuŗi nebeidz 
slavēt koncertzāles akustikas ne 
pārspēto kvalitāti, techniskās ie 
spējas un arī cilvēkus,” stāsta. 
Latgales vēstniecības “Gors” va 
dītāja Diāna Zirniņa (attēlā).

Kāpēc “10 kā 1”? Latgales vēst
niecības “Gors” desmit gadu ju 
bi lejas pasākumu serijai ir dots 
šāds kopējais nosaukums, jo de  s
 mit gadi ir paskrējuši kā viens 
mirklis. Desmit gadus “Gors” 
komanda darbojas kā viens ve 
sels, aicinot uz Rēzekni labākos 
dažādu žanru mūziķus un māk
sliniekus, vēstot par latgalisko, 
radot jaundarbus, iedvesmojo
ties no izcilām personībām, ļau
jot ikvienam apmeklētājam jus
ties gaidītam.

“Lielo dzīvnieku gaidot” – 
Daiņa Pundura keramikas iz 
stāde no 28. marta līdz 1. jū 
nijam “Gora” Mākslas galerijā.

Dziesmuspēle “Trasuns. Fa 
bulas” 29. aprīlī, pulksten 18.00 
Lielajā zālē.

Dziesmuspēle ir jauns, mūzi
kāli skatuvisks darbs latgaliešu 
valodā, iedvesmojoties no Fran
ča Trasuna fabulām. Šis jaun
darbs savā ziņā atsauc atmiņā 
pirms desmit gadiem koncert z ā

LATGALES VĒSTNIECĪBAI “GORS” 10 GADI

les Atklāšanas koncertos pirm 
atskaņoto dziesmuspēli “Ķēniņ
meita. Latgales pasaka”. Izrādes 
mūzikas materiālu veido pieci 
mūziķi – Platons Buravickis, 
Orests Silabriedis, Ieva Parša, 
Sniedze Prauliņa un Ernests Me 
diņš. Atskaņojumā piedalīsies 
Rēzeknes kamerorķestra mūzi 
ķi, Trasuna dzejas tekstus izspē
lēs aktieri, mūzikāli teatrālo dar
bību vadīs diriģents Jānis Stafec
kis un režisore Inese Mičule.

Koncerts “Saldi rūgti mūžī
gais. LNSO, Akadēmiskais koris 
“Latvija”, Andris Poga” 13. maijā, 
pulksten 18.00 Lielajā zālē. Kon
certprogramma “Saldi rūgti mū 
žīgais” būs viens no Latgales vēst

niecības “Gors” 10 gadu jubilejas 
sērijas krāšņākajiem akordiem. 

Koncerta dalībnieki: Latvijas 
Nacionālais simfoniskais orķe
stris, valsts akadēmiskais koris 
“Latvija”, soliste Gunta Gelgote 
(soprāns), diriģents – Andris 
Poga. Oresta Silabrieža ievad
vārdi. Koncerta režisors – Reinis 
Suhanovs

Koncertuzvedums “Ziedo
nis” 20. maijā, pulksten 18.00 
Lielajā zālē.

“2013. gada jūnijā “Imants un 
Ziedonis” bija viens no pie pra
sītākajiem “Gora” atklāšanas pa 
sākumiem. Šis Latvijas Radio 
koŗa un Sigvarda Kļavas veido
tais koncertuzvedums jau pirms 

10 gadiem iekaroja klausītāju 
sirdis. Tolaik uzveduma režisors 
un viens no uzveduma idejas 
autoriem bija Uģis Brikmanis, 
kuŗš bijis arī Latgales vēstniecī
bas “Gors” atklāšanas koncerta 
un koncertuzveduma režisors. 
Viņš allaž bijis un mūžos paliks 
“Gora” un Radio koŗa domu
biedrs un draugs,” stāsta “Gora” 
pārstāvji.

Līdzdalības izrāde “Visi put
ni skaisti dzied” 27. maijā, 
pulks ten 19.00, brīvdabā pie 
“Gora”. Režisore, dramaturģe 
Kris ta Burāne, dramaturģijas 
kon sultants Jānis Balodis, mū 
zikas autors Jēkabs Nīmanis.

Raksts no lsm.lv
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DATUMS NO LĪDZ PASĀKUMS NORISES VIETA BIĻETES

Piektdiena,
30.06.

14.00 15.00 Dziesmu un deju svētku karogu cildināšana Rīgas Latviešu biedrības nams Bezmaksas

17.00 18.00 Dziesmu un deju svētku virsdiriģentu un virsvadītāju godināšana Dziesmu svētku parks Bezmaksas

19.00 20.30 Garīgās mūzikas koncerts Rīgas Doms MAKSAS

Sestdiena,
1.07.

10.00 24.00 Koru konkursa fināls LU Lielā aula Bezmaksas

12.00 Tautas lietišķās mākslas izstādes “Mēs” atklāšana Sporta iela 2 MAKSAS

1.07.  30. 07. 11.00 19.00 Latviešu tautas lietišķās mākslas izstāde “Mēs” Sporta iela 2 MAKSAS

Svētdiena,
2.07.

10.00 18.00 Svētku dalībnieku gājiens “Novadu dižošanās” Brīvības piem.  – Dailes teātris Bezmaksas.
Maksas tribīnes

19.00 23.00 Atklāšanas koncerts Svētku dalībniekiem Laukums pie Arēnas Rīga Dalībniekiem un
maksas pasākums

2.07. – 9.07. 10.00 22.00 Amata meistaru darinājumu gadatirgus, meistarklases Vērmanes dārzs Bezmaksas

3.07  9.07. 10.00 22.00  Svētku parks – satikšanās vieta Esplanāde Bezmaksas

Pirmdiena,
3.07.

12.00 19.00 Amatierteātru Brīvdabas izrādes Vērmanes dārzs Bezmaksas

16.00 18.00 Latviešu skatuviskās dejas lielkoncerts “Balts” Arēna Rīga MAKSAS

21.00 22.30 Diriģentu kora koncerts, veltīts Dziesmu svētku tradīcijas 150gadei “Diriģents” Mežaparkā, Kokaru zālē MAKSAS

18.00 3.00 Pasaules latviešu saieta nams 
(Ārvalstu latviešu kolektīvu koncerts, sadziedāšanās, danči) Ķīpsala Bezmaksas

19.00 21.00 Senioru kolektīvu koncerts “Klusums un tauta tapa” Rīgas Cirks Bezmaksas

20.00 22.00 Latviešu skatuviskās dejas lielkoncerts „Balts” Arēna Rīga MAKSAS

21.00 23.00 Kokļu mūzikas nakts koncerts “Gaismas dārzs” Rīgas Doms MAKSAS

21.00 23.00 Kokļu mūzikas nakts koncerts “Nakts dziesma” Torņakalna baznīca MAKSAS

Otrdiena,
4.07.

19.00 22.20 Mazākumtautību kolektīvu koncerts “Saules dziesmu audeklā” M. Čehova Rīgas Krievu teātris MAKSAS

19.00 22.00 Vokāli simfoniskās mūzikas koncerts “Šūpulis” Latvijas Nacionālā opera MAKSAS

18.00 20.00 Vokālo ansambļu mūsdienu mūzikas koncerts “Skaņu portreti” Hanzas perons MAKSAS

21.00 23.00 Vokālo ansambļu garīgās mūzikas koncerts “Dievs. Daba. Cilvēks.” Rīgas Svētā Jāņa baznīca MAKSAS

21.00 23.00 Vokālo ansambļu mūsdienu mūzikas koncerts “Skaņu portreti” Hanzas perons MAKSAS

Trešdiena,
5.07.

12.00 20.00 Amatierteātru brīvdabas izrādes Vērmanes dārzs Bezmaksas

19.00 20.30 Latviešu tautastērpu skate “Mēnesnīcā” Hanzas perons MAKSAS

21.00 03.00 Pūtēju orķestru koncerts “Laiks iet pāri” un Zaļumballe Wondersala, Andrejosta MAKSAS

20.30 23.30 Koru lielkoncerta “Tīrums. Dziesmas ceļš” ģenerālmēģinājums Mežaparka Lielā estrāde MAKSAS

Ceturtdiena,
6.07.

12.00 22.00 Tautu diena “Raduma spēks” Vērmanes dārzs, Esplanāde Bezmaksas

10.00 22.00 Latvijas amatierteātru izrādes M. Čehova Rīgas Krievu teātris Bezmaksas

19.00 20.30 Pūtēju orķestru individuālie koncerti Rīgas baznīcas (tiks precizēts) Bezmaksas

19.00 22.00 Kokļu mūzikas lielkoncerts “Laika upe” Ķīpsala MAKSAS

18.00 19.30 Tautas mūzikas koncerts “Trejdeviņi spēlmanīši” un Latvijas mūzikas instrumentu 
meistaru izstāde Hanzas perons MAKSAS

22.00 00.30 Deju lieluzveduma “Mūžīgais dzinējs” ģenerālmēģinājums Daugavas stadions Tikai dalībniekiem

20.30 23.30 Koru lielkoncerts “Tīrums. Dziesmas ceļš” Mežaparka Lielā estrāde MAKSAS

Piektdiena,
7.07.

11.00 23.00 Kapelu maratons Vērmanes dārzs/Esplanāde Bezmaksas

10.00 22.00 Latvijas amatierteātru izrādes  M. Čehova Rīgas Krievu teātris Bezmaksas

12.00 Deju lieluzvedums „Mūžīgais dzinējs” Daugavas stadions MAKSAS

18.00 19.30 Bērnu un jauniešu vokālo ansambļu koncerts “Es vēlos sev ko pastāstīt” Hanzas perons MAKSAS

19.00 21.00 Mazākumtautību kolektīvu garīgās mūzikas koncerts Rīgas Vecā Svētās Ģertrūdes 
evaņģēliski luteriskā baznīca Bezmaksas

19.00 22.00 Pūtēju orķestru latviešu mūzikas koncerts “Partitūra svētkiem” Lielā Ģilde MAKSAS

22.00 Deju lieluzvedums „Mūžīgais dzinējs” Daugavas stadions MAKSAS

Sestdiena,
8.07.

11.00 23.00 Folkloras diena “Tīra spēle. Gods. Godi. Godīgums” Vērmanes dārzs, Esplanāde Bezmaksas

12.00 13.30 Bērnu un jauniešu vokālo ansambļu koncerts “Es vēlos sev ko pastāstīt” Hanzas perons MAKSAS

12.00 14.00 Bērnu folkloras kopu koncerts “Liepa auga ar ozolu” Esplanāde Bezmaksas

15.00 16.30 Bērnu un jauniešu vokālo ansambļu koncerts “Es vēlos sev ko pastāstīt” Hanzas perons MAKSAS

19.00 23.30 Noslēguma koncerta “Kopā Augšup” ģenerālmēģinājums (bez dejām) Mežaparka Lielā estrāde MAKSAS

22.00 Deju lieluzvedums „Mūžīgais dzinējs” Daugavas stadions MAKSAS

06.00 Svētku dalībnieku balle Daugavas stadions Tikai dalībniekiem

Svētdiena,
9.07.

10.00 18.00 Vokālo ansambļu sadziedāšanās Esplanāde Bezmaksas

12.00 18.00 Dziesminieku koncerts Vērmanes dārzs Bezmaksas

19.00 00.30 Noslēguma koncerts “Kopā Augšup” Mežaparka Lielā estrāde MAKSAS

5.00 Sadziedāšanās nakts Mežaparka Lielā estrāde MAKSAS
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(Turpinājums 4. lpp.)

***
43 diasporas skolām 
sadalīti 104 580 eiro

Noslēdzies ELA un Latviešu 
valodas aģentūras (LVA) kon
kurss Eiropas diasporas skolu 
finansiālajam atbalstam 2023.
gadā. Finansējums piešķirts 43 
skolām no 20 valstīm. Kopējais 
finansējuma apjoms, ko dia s po
ras latviešu skolas saņems savas 
darbības nodrošināšanai, ir 104 
580 eiro. Finansējumu nodroši 
na LVA no Izglītības un zināt 
nes ministrijas budžeta prog
ram mas “Valsts valodas polītika 
un pārvalde”.

Kopumā finansējumam pie
teicās 43 latviešu skolas, kas dar
bojas Eiropā vai tās kaimiņ re
ģionā ārpus Latvijas, pieprasot 
finansējumu 142 334 eiro ap  mē
rā, kas ir par 36% vairāk nekā 
pieejamais finansējums.

Komisija, kuŗu veido ELA un 
LVA pārstāvji, apstiprināja fi 
nansējumu Austrijas, Beļģijas, 
Dānijas, Francijas, Grieķijas, 
Gruzijas, Igaunijas, Italijas, Īri
jas, Islandes, Lielbritanijas, Luk
semburgas, Nīderlandes, Norvē
ģijas, Polijas, Somijas, Spānijas, 
Šveices, Vācijas un Zviedrijas 
diasporas skolām. Kopā visās 
2023.gadā finansiālo atbalstu 
saņēmušajās Eiropas un kaimiņ
reģiona diasporas skolās mācās 
1283 bērni.

64% no visa kopējā finan sē
juma tiek piešķirti telpu īrei un 
apdrošināšanai, 20% – mācību 
un metodiskajiem līdzekļiem, 
materiāltechniskajam nodro ši
nā  jumam, izglītojošo izdevumu 
un platformu abonēšanai, kā arī 
kancelejas preču iegādei, 10% – 
ceļa izdevumu segšanai skolo tā
jiem un tikai 5% finansējuma –
dažādiem citiem izdevumiem.

***
Rīgā norisinājās atceres 
pasākumi komūnistiskā 

režīma polītisko represiju un 
deportāciju upuŗu piemiņai

25. martā Rīgas Domā un Ma 
zajā ģildē notika koncerti. Vien
laikus visos Latvijas novados un 
pilsētās, kā arī citviet pasaulē    
25. martā pieminēja 74. gada
dienu kopš 1949. gada 25. marta 
deportācijām. Piemiņas pasāku
mos pašvaldībās tika nolasīti 
izsūtīto vārdi, to vecums un dzī
vesvieta. Lasījumus iesāka Valsts 
prezidents Egils Levits ar uzru 

nu Rīgas Domā, pasākumā pie
dalījās arī galvaspilsētas paš
valdības deputāti.

Vecrīgā notika biedrības “Lat
vijas Polītiski represēto apvie
nība” rīkots gājiens no Brīvības 
pieminekļa uz Strēlnieku lau
kumu, kur pie Padomju komū
nistiskā režīma upuŗu piemiņas 
memoriāla notika svinīgā atce
res ceremonija ar uzrunām un 
ziedu nolikšanu.

Pasākumā piedalījās valsts 
augstākās amatpersonas, Rīgas 
domes vadība, Nacionālo bru
ņo to spēku augstākā virsniecība 
un ārzemju diplomāti.

Vakarā Rīgas Domā izskanēja 
orķestŗa “Rīga” koncerts “Klu su
ma dziesmas aizvestajiem”. 

25. marts Latvijā ir sēru diena, 
kad tiek pieminēti 1949. gada 
deportācijas un komunistiskā 
ge   nocīda upuri. Šajā dienā uz Si 
bīriju tika izvesti vairāk nekā    
42 tūkstoši Latvijas iedzīvotāju.

***
Latvijas uzņēmumu 

pētniecības projekti atzīti par 
veiksmes stāstiem ES līmenī
Trīs Latvijas uzņēmumu īste

notie projekti iekļauti Eiropas 
valstu pētniecības un innovāciju 
Briseles biroju neformālā tīkla 
(IGLO) apkopojumā.

IGLO apkopojis veiksmīgā 
kos projektu piemērus, kas attī
stīti ar Eiropas Savienības (ES) 
pētniecības un inovācijas pro
grammu “Apvārsnis 2020” un 
“Apvārsnis Eiropa” finansējumu.
Bukletā kopumā iekļauti 18 val
stu projekti, tostarp trīs Latvijas 
uzņēmumu projekti: SIA “Light
Space Technologies” medicī ni s
kās izglītības trīsdimensiju bril
les, AS “Latvijas finieris” piedā
vājums, kā toksisko aizstāt ar 
dabisko, un SIA “Latvijas mobi
lais telefons” piektās paaudzes 
sa  vienotas un automatizētas 
mo  bilitātes ES izmēģinājumi.

“Apvārsnis Eiropa” ir ES pēt
niecības un innovācijas finansē
šanas programma 2021. – 2027.
gada periodam. Programmas 
gaitā pētniecībai un innovācijai 
paredzēts kopumā novirzīt 95,5 
miljardus eiro.

***
“Eirobarometrs”: 

82% Latvijas pilsoņu ir 
apmierināti ar savu dzīvi

Vairākums jeb 82% Latvijas 
pilsoņu ir apmierināti ar savu 
dzīvi, liecina jaunākā “Eiro ba 
rometra” dati. Pusgada laikā par 
sešiem procentpunktiem ir pie
audzis ar dzīvi kopumā apmie
rinātu Latvijas pilsoņu īpatsvars 
un par sešiem procentpunktiem 
samazinājies neapmierināto 
īpatsvars. Šāds apmierinātības  
ar dzīvi līmenis ir tāds pats kā 
vidēji Eiropā, kur 85% pilsoņu   
ir kopumā apmierinātu ar savu 
dzīvi.

Pusgada laikā nav būtiski mai
nījies Latvijas pilsoņu vērtējums 
par situāciju Latvijā kopumā. 
41% Latvijas pilsoņu situāciju 
Latvijā vērtē kā kopumā labu, 
savukārt tāpat kā vasarā, arī zie
mā 55% Latvijas pilsoņu situā
ciju Latvijā vērtē kā kopumā 
sliktu.

Tāpat Latvijas pilsoņi aizvadīto 
sešu mēnešu laikā savos vērtē ju
mos par lietu virzību Latvijā ir 
kļuvuši mazāk kritiski. Ziemā 
trešā daļa jeb 33% uzskata, ka 
Latvijā lietas virzās pareizā vir
zienā.

Kopš 2022. gada vasaras Lat
vijas pilsoņu gaidas saistībā ar 
nākamajiem divpadsmit mēne
šiem viņu dzīvēs kopumā ir kļu
vušas optimistiskākas. Taujāti 
par to, teju trešā daļa jeb 31% 
Lat vijas pilsoņu uzskata, ka nā 
ka mais gads kopumā būs labāks.

Kamēr uzticēšanās līmenis Lat
vijas valdībai nav būtiski mai  nī
jies kopš 2022. gada vasaras, ir 
pieaudzis to Latvijas pilsoņu 
īpatsvars, kuri uzticas Saeimai. 
Teju trešā daļa jeb 31% Latvijas 
pilsoņu 2023. gada ziemā norā 
da, ka uzticas Saeimai. Savukārt 
valdībai 2023. gada ziemā uz 
ticas aptuveni trešā daļa jeb 32%

Latvijas pilsoņu, Latvijas val
dī bai neuzticas lielākā daļa – 
61% Latvijas pilsoņu.

Latvijas pavalstnieku vērtē
jums par to, kā uz Krievijas ie 
brukumu Ukrainā reaģēja Lat vi
jas valdība, kopš 2022. gada va  
saras nav būtiski mainījies. Lie
lākā daļa jeb 64% Latvijas pilso
ņu 2023. gada ziemā ir norā
dījuši, ka ir kopumā apmierināti 
ar to, kā Latvijas valdība ir rea
ģējusi uz Krievijas iebrukumu 
Ukrainā.

Savukārt Latvijas pilsoņu vēr
tējums par to, kā uz Krievijas 
iebrukumu Ukrainā reaģēja ES, 
pusgada laikā ir mainījies. 59% 
Latvijas pilsoņu ir kopumā ap 
mierināti ar to, kā uz Krievijas 
iebrukumu Ukrainā reaģēja ES.

Ne tikai Latvijas pilsoņi, bet 
arī ES pilsoņi ir pārliecināti, ka 
Krievijas iebrukums Ukrainā ir 
apdraudējums viņu drošībai. 
Teju absolūtais vairākums jeb 
81% Latvijas pilsoņu un tāds pat 
īpatsvars eiropiešu piekrīt tam, 
ka Krievijas iebrukums Ukrai 
nā ir apdraudējums ES.

“Eirobarometrs 98” aptauja 
Lat vijā notika no 12. janvāra līdz 
26. janvārim, un tās laikā tika 
aptaujāti 1039 Latvijas pilsoņi 
vecumā no 15 gadiem. Aptau   
ju Latvijā veica vadošā pētīju 
mu un konsultāciju kompānija 
“Kan tar”.

***
Latvijā notikusi pāreja uz vasaras 

laiku, pulksteņa rādītājus 
pagriežot stundu uz priekšu
26. marta naktī Latvijā notika 

pāreja uz vasaras laiku, pulksteņa 

rādītājus pagriežot vienu stundu 
uz priekšu. Laika maiņa notiek, 
ņemot vērā, ka Eiropas Savie
nības (ES) līmenī vienots redzē
jums par jauniem nosacījumiem 
attiecībā uz laika maiņu divas 
reizes gadā nav vēl panākts. Šo 
brīd joprojām ir spēkā iepriekš 
apstiprinātā kārtība – vasaras 
laiks Latvijā ir spēkā no marta 
pēdējās svētdienas līdz oktobra 
pēdējai svētdienai.

Vasaras laiks Latvijā pirmo 
reizi tika ieviests 1981. gadā. 
Kopš 1997. gada vasaras laiks ir 
spēkā no marta pēdējās svēt die
nas līdz oktobra pēdējai svētdie
nai.

Jau ziņots, ka 2018. gadā Eiro
pā aktualizējās jautājums par 
nepieciešamību pārskatīt pašrei
zējo pulksteņa pārregulēšanas 
kārtību. Tāpēc Eiropas Komisija 
(EK) veica ES dalībvalstu iedzī
votāju aptauju, kurā lielākā daļa 
iedzīvotāju pauda viedokli, ka 
pastāvošā kārtība būtu atceļama.

EK iepazīstināja ES dalībvalstis 
ar jaunas direktīvas projektu, 
rosinot pārtraukt sezonālo laika 
maiņu visā ES teritorijā. Tomēr, 
tā kā dalībvalstīm bija nepie cie
šams papildu laiks nacionāla 
jām konsultācijām un iedzīvo
tāju vēlmju apzināšanai, ES lī 
me nī vienots redzējums par jau
niem nosacījumiem attiecībā uz 
laika maiņu divas reizes gadā 
nav vēl panākts.

Latvijas valdība nolēma, ka 
Lat vija kopumā atbalsta atteik ša
nos no sezonālās laika maiņas.

***
Amata pienākumus sāk pildīt 

jaunais RTU rektors Juhna
27. martā amata pienākumus 

sāka pildīt jaunais Rīgas Tech
niskās universitātes (RTU) rek
tors Tālis Juhna (attēlā). Viņu 
par jauno RTU lektoru 22. feb
ruārī ievē lēja RTU Satversmes 
sapulce aiz klātā balsojumā, sa 
ņemot pār liecinošu balsu vai  
rā ku mu – 137 no 190 derīgajām 
Satversmes sapulces dalībnieku 

balsīm. Juh na tika izvēlēts no 
de  viņiem kan didātiem, kuri   
bija pietei ku šies RTU rektora 
amata kon kursam. 12 gadus 
strā dājis par RTU zinātņu pro
rektoru, pilnveidoja zinātnes 
pārvaldības si  stēmu un izstrā
dāja stratēģiju RTU zinātnes un 
innovācijas si  stēmas izveidei.

Parallēli administrātīvajam 
darbam Juhna aktīvi darbojas 
zinātnē, vadot un kā zinātnieks 
piedaloties vietējos un starptau
tiski finansētajos zinātnes pro
jektos. Kopā ar sadarbības part
neriem tika izstrādāti risinājumi 
Covid19 monitorēšanai notek
ūdeņos, kā arī septiņi prototipi, 
kas uzlabo veselības aprūpes pa 
kalpojumu kvalitāti Covid19 
un citu infekcijas slimību laikā. 

Līdz šim 12 gadus RTU rek
tors bija Leonīds Ribickis.

KULTŪRAS ZIŅAS
***

Nākamnedēļ Valkā notiks 
Cimzes mūzikas dienas

No 28. marta līdz 30. martam 
Valkā 42. reizi notiks Cimzes 
mūzikas dienas. Šogad tās sastā
vēs no laika pārbaudi izturējušā 
un vienmēr kupli apmeklētā 
starptautiskā instrumentālo an 
sambļu konkursa, jau par tra
dīciju uzskatāmā Vidzemes mū 
zikas skolotāju semināra un pū   
š aminstrumentu koncerta pla  
šam klausītāju lokam.

Otrdien J. Cimzes Valkas Mū 
zikas skolu pieskandinās pūšam
in  strumentu skaņas. Koncertā 
uzstāsies Alfrēda Kalniņa Cēsu 
Mūzikas vidusskolas audzēkņi, 
kas pēc bērnu mūzikas skolas 
beigšanas turpina mācības nā 
košajā izglītības pakāpē. Pare
dzēts, ka ar solo priekšnesu
miem uzstāsies ne tikai viesi, bet 
arī J. Cimzes Valkas Mūzikas 
skolas audzēkņi.

Trešdien, 29. martā Mūzikas 
skolā uz semināru “Mūzikas iz 
glītība kā centrs bērna attīstībai 
un izaugsmei” pulcēsies mūzikas 
pedagogi, lai iegūtu jaunus im 
pulsus un atziņas muzikāli pe 
dagoģiskajā bērnu audzināšanā. 
Semināru vadīs mūzikas ma 
ģistrs Guntars Zvejnieks. Semi
nāru aicināti apmeklēt ne tikai 
ar mūziku saistītie, bet arī bērnu 
vecāki un citi interesenti.

Ceturtdien sāksies Jāņa Cim
zes starptautiskais instrumen
tālo trio konkurss. Konkursa da 
lībnieki sadalīti divās vecuma 
grupās un astoņās apakšgrupās. 
Tik smalks dalījums noteikts tā 
pēc, ka konkursa organizatori 
vē  las veicināt daudzveidīgu kop 
mūzicēšanu, proti, instru men tā
lajos trio apvienojušies un pie
teikušies viena veida instrumen
ta spēlētāji un audzēkņi, kas 
mūzicē ar dažādiem instrumen
tiem. Konkursam pieteikušies 
trio no Latvijas, Lietuvas, Igau
nijas un Ukrainas. Tā kā Ukrai
nas dalībniekiem ceļš ir ne tikai 
tāls, bet arī gana sarežģīts un 
bīstams, tad viņu priekšnesu  
mu konkursā būs iespēja no  
klau sī ties, izmantojot attālināto 
sa  zi ņu.
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vie  nošanu kopīgā ciklā veic LU 
Lībiešu institūts.

“Parādot novadu lībisko pie
derību, ar lībiešu karogiem tiek 
rotātas iestāžu ēkas, cilvēku mā 
jas, lībiešu krāsās rotājās gan 
Latvijas Nacionālā bibliotēka, 
gan Rīgas Dome, gan Siguldas 
tilts pār Gauju, gan koncertzāle 
“Latvija” Ventspilī, un lībiešu 
putnu modināšanas dziesma 
skanēja no Aizkraukles pilskalna 
līdz Kolkas ragam un no Aina
žiem līdz Doma laukumam 
Rīgā,” norāda Lībiešu institūta 
direktors un vadošais pētnieks 
Valts Ernštreits. Patlaban pie
teiktie pasākumi un vietas, kuras 
tiek rotātas ar lībiešu karogu, 
atzīmētas kartē, kas atrodama 
vietnē libiesugads.lv.

***
Pirmo reizi atzīmē Eiropas 

Rakstnieku dienu
Lai veicinātu interesi par grā

matu lasīšanu, īpaši jauniešu 
vidū, 27. martā pirmo reizi at 
zīmēja Eiropas Rakstnieku die
nu.

Eiropas Rakstnieku diena ir 
Eiropas Komisijas rīkota inicia
tīva ar mērķi veicināt skolēnu 
interesi iepazīt Eiropas kultūras 
bagātību caur literatūru. Plānots, 
ka skolās visā Eiropas Savienībā 
notiks pasākumi, lai veicinātu 
izpratni par grāmatu izdev nie
cības nozari un profesijām, kā 
arī lasīšanas nodarbības, kuŗās 
priekšā izvēlēto grāmatu lasīs 
rakstnieki, sabiedrībā zināmas 
personības vai skolotājs. Turp
māk Eiropas Rakstnieku diena 
notiks katru gadu marta pēdējā 
pirmdienā.

***
Rīgā uzstājas zviedru 
māksliniece Fever Ray

Rīgas kultūrvietā “Hanzas 
perons” 27. martā uzstājās 
zviedru māksliniece Fever Ray. 
Karīna Elizabete Dreijere jeb 
Fever Ray atpazīstamību ieguva 
pirms vairāk nekā divdesmit 
gadiem. Māksliniece savulaik 
bijusi alternatīvā roka grupas 
“Honey is Cool” vokāliste, vēlāk 
kopā ar brāli nodibināja 
apvienību “The Knife”. Tāpat 
viņa dziedājusi kopā ar Bjorku.

Fever Ray balss skan vairākos 
norvēģu grupas “Royksopp” ie 
rakstos, daudzi viņu atpazīst no 
seriālu “Vikings” un “Breaking 
Bad” skaņu celiņiem.

Ziņas apkopoja
Sallija Benfelde

Festivālā piedalās Ādolfa Alu
nāna Jelgavas teātris, Jelgavas 
Jaunais teātris, Latvijas Biozi nā t
ņu un technoloģiju universitātes 
(LBTU) jeb Jelgavas Studentu 
teātris, kā arī Ziemeļrīgas kul
tūras apvienības “VEF kultūras 
pils” Tautas teātris. “VEF teātŗa 
dalība festivālā nav nejaušība – 
tā vadītājs ir Agris Krūmiņš, un 
vairāki no aktieŗiem kādreiz ir 
spēlējuši Jelgavā, divi joprojām ir 
jelgavnieki,” skaidro Ādolfa Alu
nāna Jelgavas teātŗa māksli nie
ciskā vadītāja un festivāla orga
nizatore Dace Vilne.

***
Atzīmē Lībiešu 

mantojuma dienu

Novadi, kuŗos savulaik mituši 
lībieši, 26. martā uzsvēra savas 
lībiskās saknes, atzīmējot Lībie
šu mantojuma dienu. Šajā dienā 
daudzviet Latvijā bija redzami 
lībiešu karogi, ēkas iegaismojās 
lībiešu krāsās un bija dzirdama 
putnu modināšanas dziesma, 
kas lībiešu tautas kalendārā ie 
skandina jaunu gadu.

Kopienas unikālais manto
jums atrodams ne vien Kurze 
mē, bet arī citās Latvijas vietās, 
kur pirms daudziem gadsim
tiem dzīvojuši lībieši, – Siguldā, 
Straupē, Limbažos, pie Burt nie
ka ezera, Rīgā, Ogrē, Lielvārdē. 
LU Lībiešu institūts sadarbībā   
ar UNESCO Latvijas Nacionālo 
komisiju un Latvijas Nacionālo 
kultūras centru 2023. gadu ir pa 
sludinājis par Lībiešu mantoju
ma gadu. Tā nolūks ir pievērst 
uzmanību Latvijas lībiskajām 
saknēm. Gads noris kā atseviš 
ķu pasākumu un iniciatīvu ko 
pums, kuru apzināšanu un ap 

***
Brīvdabas mūzejs aicina apgūt 

etnografiskās zināšanas

Latvijas Etnografiskais brīv
dabas mūzejs sācis jaunu iz  glī
tojošo nodarbību ciklu “Etno
gra fiskās zināšanas un prasmes 
modernai sabiedrībai”. Nodar
bības notiek mūzejā, un to mēr
ķis ir veidot satikšanās, zināšanu 
un domu apmaiņas vietu cilvē
kiem, kurus interesē latviešu un 
citu Latvijas teritorijā vēsturiski 
dzīvojošo tautu kultūras man
tojums.

Nodarbībās tiks aplūkotas ar 
etnografiju saistītas tēmas no  
21. gadsimta cilvēka skatu priz
mas: tradicionālais zemnieku 
dzīvesveids, dzimtas pētniecība, 
koks kā unikāls materiāls, kas 
spēj saglabāt informāciju par 
vides faktoriem periodā, kurā 
tas audzis, dārzs un tam rakstu
rīgie ziedaugi, kas rotājuši mūsu 
vecmāmiņu puķu dobes, pirts kā 
neatņemams latvieša zemnieka 
sētas elements.

***
Jelgavā notiks 

amatieŗteātru festivāls
Jelgavā marta pēdējā nedēļā 

līdz 2. aprīlim katru vakaru te  āt
ri iepazīstinās ar paveikto, piedā
vājot noskatīties gan pavisam 
jaunus iestudējumus, gan ska
tītāju jau iemīļotas izrādes.

Teātra festivāls sākās Ādolfa 
Alunāna memoriālajā mūzejā ar 
Eduarda Smiļģa Teātra muzeja 
vadītāja profesora Jāņa Siliņa 
lekciju par Jelgavas teātŗa vēstu
ri. Lekcijas dienā mūzejā varē   
ja apskatīt ekspres izstādi par 
Jelgavas teātri.

     S P I L G T S  C I TĀT S
Pauls Raudseps, (Nedēļraksts IR, 23.29.marts)

Saglabā stabilitāti
Silicon Valley Bank bankrots un Cre dit 

Suisse problēmas liek uz  raugiem rīkoties
Senākos laikos banku krīzes bija 
gandrīz vai norma. Ka  pitālisma 

jaunībā vismaz reizi katrā des
mit gadē no  guldītājiem bija 
jāskrien uz vietējo banku, lai 
paspētu izņemt naudu, 
pirms seifi tukši. ASV fi  nan
šu centrā Man  hetenā starp 
Pilsoņu kara bei gām un cen
trālās bankas izvei došanu 

1913. gadā panikas notika 
1873., 1884., 1890., 1893., 1899., 

1901., 1907. un 1908. gadā.
Latvija mežonīgajos deviņdes mi

tajos piedzīvoja divas finanšu sektora krīzes – 
Bankas Baltija piramīdas sabrukumu 1995. gadā un 1998. gada 
Krievijas defolta triecienu, kas sagrāva Rīgas Komercbanku. 
Desmit gadus vēlāk Parex nogrima 2008. gada pasaules finanšu 
krīzes viļņos un gandrīz parāva sev līdzi latu. Taču kopš tā laika 
atsevišķu banku problēmas nav apdraudēju šas visu sektoru.

Droši vien tikai retam lasītājam jāskaidro, ka banku krīzes ir 
neatraujami saistītas ar banku biznesa modeli – aizņemties 
naudu īstermiņā un to aizdot ilgtermiņā. Mūsu depozīti ne  gla
bājas naudas lādēs. Tie izsniegti kredītos vai ieguldīti vērts pa
pīros, un bankai jebkurā brīdī uz rokas ir tikai maza daļa no vi 
sas naudas, kuru tā ir parādā noguldītājiem un citiem kredito
riem.

Kamēr nevienam nerodas šaubas par bankas spējām un vēl 
mi pēc pieprasījuma atmaksāt noguldītājiem naudu, viss ir 
kārtībā. Bet ne jau velti vārds “kredīts” atvasināts no latīņu vārda 
credere, kas nozīmē ‘ticēt’. Kolīdz šī ticība izgaist, pazūd arī pa 
mats zem bankas impozantās fasādes. (..)

Bankas, protams, skaļi sūdzas par regulāciju, kura “ierobežo 
brīvo tirgu”, bet klusībā priecājas par valsts depozītu garantijām, 
kuras nomierina klientu nervus. (..)

Tomēr, par spīti visiem pūliņiem padarīt sektoru drošu, arī 
mūsdienās ik pa brīdim uzliesmo lielāka vai mazāka mēroga 
krīzes. Bankas, kā jebkuru biznesu, var vadīt vairāk vai mazāk 
prasmīgi. Investīcijas var izrādīties neveiksmīgas, cerības uz peļ
ņu neattaisnoties, vēlme pelnīt var nomākt bailes no zaudēju
miem, dejas uz likuma robežas beigties ar kritienu aizā. Vien 
mēr atradīsies cilvēki, kuri centīsies atrast un izmantot sistēmas 
vājās vietas, lai iedzīvotos.

Labā ziņa ir tāda, ka gandrīz visos gadījumos par finanšu 
sistēmu atbildīgie spēj rīkoties pietiekami efektīvi, lai problēmas 
dažās bankās nepāraugtu tādā plašākā panikā, kāda visai bieži 
pārņēma noguldītāju prātus “mežonīgā kapitālisma” laikmetā.

Izņēmums, protams, ir pēdējā lielā krīze, kura uzsprāga 2008. 
gada septembrī pēc ASV investīciju bankas Lehman Brothers 
bankrota un kuras rezultātā vienu brīdi bija apdraudēta visas 
pasaules finanšu sistēma. Taču tā nebija tipiska banku panika, 
kurā noguldītāji sāk raut naudu ārā no bankām. Krīzi izraisīja 
finanšu institūciju savstarpējā neuzticēšanās, kuras rezultātā uz 
brīdi gandrīz vai apstājās savstarpēji darījumi un naudas aprite. 
Tas bija ļoti bīstams un sarežģīts, toties rets gadījums.

Šobrīd ekonomikas ziņu virsrakstos lasām par problēmām 
ārzemju bankās. Bankrotējusi ASV sešpadsmitā lielākā banka 
Silicon Valley Bank (SVB) un vēl viena mazāka reģionāla banka. 
Drīz pēc tam nauda sāka strauji aizplūst no 167 gadus vecās 
Credit Suisse, kas ir viena no tikai 30 “globāli sistēmiski svarīgām 
bankām”.

SVB iegāza kļūdaina izaugsmes stratēģija, kas balstījās uz lie
liem IT sektora uzņēmumu depozītiem un piesaistītās naudas 
ieguldīšanu ASV valsts obligācijās, kuru tirgus vērtība krīt līdz
tekus procentu likmju pieaugumam. Credit Suisse jau gadiem 
moka slikta pārvaldība, un jādomā, ka arī tā turējās virs ūdens, 
tikai pateicoties pēdējo gadu ļoti zemajām procentu likmēm. 
Taču abos gadījumos valsts un regulatori ir strauji rīkojušies, lai 
novērstu paniku. ASV valdība garantējusi pilnīgi visus depozītus 
SVB, pat tos, kas pārsniedz līdzšinējo 250 000 dolāru limitu. 
Šveices valdība ar valsts garantiju palīdzību nokārtoja, lai Credit 
Suisse nopērk vēl lielākā Cīrihes banka UBS.

Nevarētu teikt, ka ar to visām problēmām pielikts punkts. 
Augošas procentu likmes un iespējamā recesija var radīt grūtī
bas citām bankām, un regulatoru mestie glābšanas riņķi nozīmē, 
ka nākotnē valstij būs jābrien vēl dziļāk banku sektoru uzrau
dzībā un atbalstā. Tomēr panika ir novērsta, un ir pamats domāt, 
ka arī nākotnē no tās būs iespējams izvairīties. Par laimi, šis nav 
ne 1907., ne 2008. gads.
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JURIS 
LORENCS

SALLIJA
BENFELDE

Laikā no 20. līdz 23. martam 
Lietuvu oficiālā vizītē apmeklēja 
Ekumēniskais jeb Konstantino
poles patriarchs Bortolomejs I. 
Svarīgs notikums mūsu kaimiņ
valsts reliģiskajā un polītiskajā 
dzīvē. Augsto viesi Viļņas lidostā 
sagaidīja Lietuvas amatperso 
nas, kā arī Grieķijas un Turcijas 
sūtņi. Bortolomejam I bija tik
šanās ar Lietuvas prezidentu   
Gi  tanu Nausēdu, parlamenta 
priekš  sēdētāju Viktoriju Nīlse
nu, premjerministri Ingrīdu Ši 
monīti un Lietuvas katoļu baz
nīcas galvu, Viļņas archibīskapu, 
ASV dzimušo Gintaru Grušu. 
Patriarchs apmeklēja piemiņas 
vietu kritušajiem par Lietuvas 
brīvību, kur nolika vainagu. Uz 
runājot Lietuvas parlamenta or 
ganizētas konferences dalīb nie
kus, patriarchs Bortolomejs I 
teica: “Lai arī Lietuva atrodas 
NATO aizsardzībā, tās bažas par 
iespējamo apdraudējumu ir pa 
ma totas. Lietuvas vēsture bijusi 
traģiska, tāpēc tās pilsoņi ir īpa 
ši piesardzīgi un gudri. Eiropa 
patlaban mostas no miega, no 
illūzijām, ka kaŗš Eiropā vairs 
nav iespējams. Lai gan Eiropa 
tam nebija gatava, pateicoties tā 
dām valstīm kā Lietuva, tā spēja 
ātri piemēroties jaunajai situā
cijai.” Patriarchs arī norādīja, ka 
“kopš cara laikiem Krievijas po 
lītiskā vara ir centusies izmantot 

Lietuvā viesojas Ekumēniskais patriahs
reliģiju saviem mērķiem. Tas 
tiek darīts arī tagad, kad Kremļa 
režīms veicina “krievu pasaules” 
ideoloģiju”.

Tomēr vizītes centrālais noti
kums bija patriarcha tikšanās ar 
pieciem pareizticīgās baznīcas 
priesteriem. Pēc Krievijas ie  bru
kuma Ukrainā šie priesteri li  tur
ģijas laikā atteicās pieminēt Krie
vu pareizticīgās baznīcas aug  stā
ko garīdznieku, patriarchu Kiri
lu. Sekoja “sods” – priesterības 
atņemšana. Lai gan vēlāk Krievu 
pareizticīgās baznīcas Viļņas ar 
chibīskaps Inokentijs pats noso
dīja kaŗu un Lietuvas pareiz
ticīgie pieprasīja lielāku patsā
vību no Maskavas, tomēr  uzlik
tais sods netika atcelts. Sekoja at   
bildes reakcija – nežēlastībā kri
tušie priesteri (spriežot pēc uz 
vārdiem, trīs no viņiem ir lie 
tuvieši, divi – krievi) vērsās pie 
patriarcha Bortolomeja I ar lū 
gumu uzņemt viņus Ekumēnis
kā patriarchāta jurisdikcijā. Lū 
gums tika apmierināts šī gada 
februārī. Saskaņā ar baznīcas ka 
noniskajām tiesībām Ekumē 
nis kajam patriarcham, kuŗš ir 
augstākā autoritāte pareizticīgo 
pasaulē, “pirmais starp līdzīga
jiem”, šādas tiesības ir. Patriarchs 
arī paziņoja par plāniem Lietuvā 
izveidot Ekumeniskā patriar
chāta eksarhātu, jaunu pareiz
ticīgās baznīcas provinci, kas 

darbotos parallēli jau pastā vo
šajai Krievu pareizticīgās baznī
cas Viļņas eparchijai. Apsveicot 
šo iniciatīvu, premjerministre    
I. Šimonīte sacīja, ka “ir tikai 
dabiski, ka pēc Krievijas uzbru
kuma Ukrainai un Maskavas 
patriarcha Kirila atbalsta kaŗam 
daļa Lietuvas pareizticīgo uzska
ta par neiespējamu atrasties jeb
kādā saistībā ar Maskavu”. Ja šīm 
iecerēm būs lemts piepildīties, 
tad Lietuva kļūs par otro no Ba l
tijas valstīm, kur darbojas no 
Maskavas neatkarīga pareizticī
gā baznīca. Igaunijā jau 1996. ga dā 
tika atjaunota Igaunijas Apustu
liskā pareizticīgā baznīca Eku
mēniskā patriarchāta jurisdik ci  
jā. Patlaban tā apvieno 60 drau
dzes, dievkalpojumi pār sva rā 
notiek igauņu valodā.

Vienlaikus rodas pamatots jau
 tājums – kāpēc katoliskajā Lie
tuvā cilvēkiem ir interese par 
pareizticību? No kurienes uzra
dušies šie gados jaunie lietuvie 
šu tautības priesteri? Un kāpēc 
dažās baznīcās liturģija jau no 
tiek lietuviešu valodā? Atbilde uz 
šo jautājumu meklējama mūs
dienu kristietības garīgajā situā
cijā. Jau vairākus gadu desmitus 
Eiropas kristiešu vidū pieaug in 
terese par Austrumu baznīcām, 
tai skaitā par pareizticību. Pa da 
ļai tas skaidrojams ar pretreak
ciju modernās pasaules racionā

lismam, moderno technoloģiju 
diktētajam dzīves veidam, pie
augošajai sabiedrības atomizā
cijai un vientulības sajūtai. Cil
vēki sākuši ilgoties pēc mistiskas 
pieredzes, greznas liturģijas, 
svēt ceļojumiem, klosteriem utt. 
Šī kustība atstājusi ietekmi arī   
uz Latvijas evaņģeliski luterisko 
baznīcu. Dažu draudžu dievna
mos parādījušās pareizticīgo tra
dicijā gleznotas ikonas, deg sve
ces, dievkalpojumu laikā kūp 
vīraks utt. Sieksātē netālu no 
Skrundas patlaban tiek būvēts 
luterāņu baznīcas klosteris, tur
klāt pats klostera dievnams celts 
Bizantijas stilā un ārēji atgādina 
pareizticīgo baznīcu. Problēma 
ir tā, ka šos garīgos meklējumus 
savā labā cenšas izmantot Krem
lis, kā ēsmu izliekot Krievu pa 
reizticīgo baznīcu. Lūk, kā to 
2018. gada aprīlī intervijā “Lat
vijas Avīzei” komentēja Latvijas 
Universitātes Teoloģijas fakultā
tes dekāne, profesore Dace Ba 
lode (tagad viņa ir arī LELBP 
mācītāja Rīgas Evaņģeliskajā 
draudzē): “Aizvadītajos pārde s
mit gados Latvijas sabiedrība 
piedzīvojusi ļoti straujas pār
maiņas. Padomju okupācijas lai
kus esam pavadījuši aiz dzelzs 
aizkara, atrauti no pārējās pa 
saules. Tagad mūris ir zudis un 
apkārtējā pasaule pēkšņi atvē ru
sies visā savā krāšņumā un rai

bumā. Tas, no kā jāmēģina izvai
rīties – lai bailes no nezināmā un 
nesaprotamā nepārvēršas spēkā, 
kas ar mums sāk manipulēt, tai 
skaitā arī polītiski. Šajā manipu
lācijas spēlē lieliski iederas mīts 
par “pagrimušo, izvirtušo Eiro
pu”. Par Krieviju, kas it kā pie
turoties pie daudz augstākiem 
morāles standartiem nekā “sa 
pu vušie Rietumi”. Bet šo ap  gal vo
jumu patiesais mērķis ir izolēt 
Latviju no mūsu sabiedrotajiem, 
no vienotās Eiropas”.

Lietuvā šiem “Austrumu ga 
rīguma” meklētājiem tagad būs 
iespēja izvēlēties alternatīvu, no 
Maskavas neatkarīgu baznīcu 
Eku mēniskā patriarchāta pas pār
nē. Bet kas notiek pie mums 
Latvijā? Pirms pusgada Latvijas 
Saeima pieņēma likumu, saska
ņā ar kuŗu Latvijas pareizticīgā 
baznīca ir autokefāla jeb neat
karīga. Drīz pēc tam sanāca šīs 
baznīcas koncils, kas vērsās pie 
patriarcha Kirila ar lūgumu pie
šķirt Latvijas baznīcai neatka 
rīgu statusu. Pagaidām atbilde 
nav saņemta. Maz ticams, ka 
pašreizējos apstākļos tāda vis 
pār tiks sagaidīta... Tātad atslēga 
Latvijas pareizticīgās baznīcas 
neatkarībai meklējama nevis 
Rīgā un vēl jo mazāk Maskavā, 
bet gan Stambulā, kur atrodas 
Ekumēniskā patriarcha sēde k  
lis.

Polītiku mēdz dēvēt par kom
promisu mākslu, bet nereti robe
ža starp saprātīgiem kompro
misiem un to, ko var nosaukt par 
polītisku tirgu, ir visai trausla. 
Valsts prezidenta kandidatūras 
izvirzīšana un vienošanās, par ko 
balsot, var kļūt par tirgošanos, 
kuŗā katrs sev mēģina sarunāt 
lielāko labumu. Tiesa gan, pa  gai
dām vismaz koalīcijai ar ļoti ska 
ļu paziņojumu nav.

Publiski gan izskanējuši diplo
mātes, NATO ģenerālsekretāra 
vietnieces publiskās diplomātijas 
jautājumos Baibas Bražes un Ei 
ropas Komisijas izpildviceprezi
denta un Eiropas Savienības ko 
misāra Urzulas fon der Leienas 
komisijā Valda Dombrovska vārds. 
Gan nav zināms, vai kāda partija 
viņus oficiāli uzrunājusi un vai 
viņi varētu piekrist. 

Savukārt Latvijas iedzīvotāji 
nereti aizmirst, ka Valsts prezi
dents nedara valdības darbu, viņa 
nopietnākais darbs ir starptautis
kā polītika un Prezidents var vei
dot arī sabiedrības viedokli dau
dzos jautājumos, ja to prot. “Ei 
robarometra” ziemas aptauja lie
cina, ka valdībai neuzticas 61% 
Latvijas pavalstnieku, savukārt 
32% – tai uzticas, un nereti Lat 
vijā tajā mēdz vainot arī Valsts 
prezidentu. Rīgas Stradiņa uni
ver  sitātes profesors Mag. phil., Dr. 
sc. soc. filosofs, sociologs un pub
licists Vents Sīlis  raksta, ka “vi 
sas sadzīves problēmas tiek pa 
ma tots ar neizdevušās valsts 

Meklējot Valsts prezidentu
stāstu. Propagandistu galvenais 
ienaidnieks ir nevis kāda konkrē
ta partija, bet pati valsts, kuŗu   
mēs redzam kā kopējo vienojošo 
struktūru, kas nodrošina ikdie 
nas funkcionalitāti. Tādēļ, lai vai 
kas notiktu, ir jāvaino valsts un 
tikai valsts. (..) Propagandistu pie
dāvāts secinājums: mums ir jā 
meklē “glābējs” – vai nu tradicio
nālās/konservatīvās vērtībās bal
stīts tēls (konservātīvie apelē pie 
kaut kādas “dabiskās kārtības”, kas 
ideāli atbilst upura domāšanai – 
dabā viss ir taisnīgāk un pareizāk 
nekā šajā izkropļotajā melu pa 
saulē), vai arī ultraliberāls jaunās 
pasaules radītājs. (..) Tas būs bru
ņinieks baltā zirgā, kas “visiem 
ļaunajiem sados”. Un, protams, 
tajā visā valsts iedzīvotāji nereti 
savu lomu neredz, jo kāds noteik
ti atnāks viņu vietā un visu izda
rīs, tikai tāds brīnumdaris ir jā 
atrod.

Valsts prezidents Egils Levits ir 
paudis, ka kandidēs, ja kāda par
tija to piedāvās. Koalīcija, izņe 
mot Apvienoto sarakstu (AS), 
kuŗš noteikti gribēšot savu kan
didatūru, neko daudz nepauž. 
Dažs labs no AS gan ir izteicies,  
ka vajadzētu uzņēmēju Uldi 
Pīlēnu, bet Pīlēna kungs vismaz 
pagaidām klusē.  Jaunā Vienotība 
(JV) negrasoties rīkot lielas kau
jas, bet pievienošoties koalīcijas 
vairākumam. Nacionālā apvie nī
ba jautāšot partijas biedriem, vai 
viņi gribētu balsot par Egilu 
Levitu. 

Saeimā ir nerakstīts likums, ko 
vairāk vai mazāk ievēro, – koalī
cijas partijas parasti valsts aug
stākos amatus sadala savā starpā. 
Apvienotajam sarakstam ir Sa 
eimas Prezidija priekšsēdētāja 
amats, Jaunajai Vienotībai – prem
jera amats, tādēļ var domāt, ka 
Nacionālā apvienība pieprasīs sev 
Valsts prezidenta amatu. NA gan 
ir Saeimas Nacionālās drošības 
komisijas vadītāja amats. Protams, 
NA var izlemt atbalstīt Egilu 
Levitu, un, visticamāk, to bez 
lielām iebildēm droši vien atbal
stīs arī  Jaunā Vienotība. NA no 
saviem esošajiem polītiķiem lie 
las izvēles nav, ja negrib izskatīties 
nenopietni. Manuprāt, gadījumā, 
ja NA neatbalstīs pašreizējā Pre
zidenta kandidatūru, tad atliks 
izvirzīt vai nu Aizsardzības mi 
nistri Ināru Mūrnieci, kuŗa Sa 
eimas priekšsēdētājas amatā pa 
vadītajos gados ir iemācījusies 
runāt un izskatīties pietiekami 
respektabli, vai arī būs jāmeklē 
kāds no malas.

Toties opozīcija ir paziņojusi,  
ka par pašreizējo Valsts prezi
dentu nebalsošot gan. Zaļo un 
zemnieku savienība (ZZS) teic,  
ka viņiem esot savas kandidatū 
ras, bet Rosļikovs ar savu “Stabi
litāti!” varbūt varētu balsot par 
Uldi Pīlēnu. Šlesers ar “Latvija 
pir majā vietā” savā konferencē  
25. martā paziņoja, ka grib Uldi 
Pīlēnu, jo viņš padzīšot Krišjāni 
Kariņu un  Jauno Vienotību: “Es 
jums varu par 99% pateikt. 

Kombinācija “Pīlēnsprezidents, 
Kariņš – premjers” nav iespēja 
ma. Ja Pīlēns ir prezidents, tad 
Kariņa nav. Nevajag tautai gaidīt 
un mocīties, redzot Kariņu un 
Levitu vēl trīsarpus gadus. Mēs 
strādāsim pie tā, lai viņus abus 
iznes ar kājām pa priekšu.” Un, 
protams, tādā gadījumā kā prem
jeru Šlesers redz sevi pašu. Tā, lūk, 
ne vairāk un ne mazāk...

Domāju, ka polītiskais tirgus var 
veidoties saistībā ar Apvieno to sa 
rakstu, kuŗam diezgan rak sturīga 
ir tā dēvētā saimniekotā jiņu do 
māšana. Lielais jautājums, vai Ul 
dis Pīlēns būs ar mieru atteikties 
no savas visu mūžu bū  vētās biz
nesa impērijas, lai kļūtu par Valsts 
prezidentu? Jo, raug, – lai kļūtu    
par Valsts prezidentu, Pīlēnam 
bi zness būs jāatstāj. Diez vai Pīlēna 

kungs riskēs biznesu it kā pārdot, 
bet patiesībā to uz laiku nodot 
starpniekiem. Nav vairs tomēr 90. 
gadi, kad tādas   lietas bija gandrīz 
vai norma, un arī tiesībsargājošās 
iestādes un žurnālisti ir kļuvuši 
gan gudrāki, gan ziņkārīgāki.

Protams, AS var kādu laiku 
tielēties, ka Pīlēna kungs tomēr 
gribētu, pat ja patiesībā tā nebūtu. 
Tas, ka Pīlēnu atbalstītu Rosļi 
kovs un Šlesers, manuprāt AS ne 
mulsinātu, tāpat kā diez vai NA 
mulsinātu, ja viņu izraudzīto Pre
zidenta kandidātu nevarētu ievē
lēt bez ZZS atbalsta. Īsi sakot, do 
māju, ka gaidāms īsts polītiskais 
tirgus, kurā partijas mēģinās sev 
“ietirgot” kādus amatus vai labu
mus. Laiks rādīs, vai šajā tirgū 
partijas atcerēsies par Latviju vai 
domās tikai par sevi. 
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IEVA FREINBERGA (latviesi.com)

Kuŗš gan nezina latviešu tau
tas sakāmvārdu par ragavu kal
šanu vasarā? Un otrādi. Nu jau 
ir pēdējais brīdis, jo pavasaris 
nāk ar lieliem soļiem, un stei
dzīgi jāsāk plānot vasara. Viena 
no iespējām – kopā ar ģimeni 
lat viskā gaisotnē lieliski pava 
dīt vienu vasaras nedēļu 3×3 sa 
ietā. Kopš 1981. gada, kad pirmo 
3×3 nometni Latviešu centrā 
Gaŗezers, ASV, aizsāka Līga un 
Arnolds Ruperti, kustība ir au 
gusi un izplatījusies visā pasau 
lē. Šo gadu laikā saieti ir noti
kuši arī Kanadā, Australijā, Liel
britanijā, Francijā, Latvijā, Īrijā, 
Vācijā un Norvēģijā. Kā būs šo 
gad? Uz kurieni un kad braukt? 

• No 9. līdz 16. jūlijam: 3×3 
Ludzā, Latvijā

Saietu vadīs Jolanta un Ansis 
Bo  gustovi kopā ar bērniem. Vad
mo tīvs – tauta. 

Saziņai: ludzas3×3@gmail.com
Saiets notiks Latgales pilsētā 

Lu  dzā, kas atrodas izcilā ainaviskā 
vietā, piecu ezeru ielokā, un kuŗai 
ir sena vēsture – Ludzas apkaimē 
vien atrodas 25 pilskalni, un kur 
nu vēl viens no Ludzas simbo 
liem – viduslaiku cietokšņa dru
pas pašā Ludzas centrā, no kurām 
paveras skaistākā pilsētas pano
rāma. 

• No 23. līdz 30. jūlijam: 3×3 
Preiļos, Latvijā

Saietu vadīs Dina un Reinis 
Cepļi ar bērniem, un saieta te  
mats būs mūža ritums. Nedēļas 
laikā izdzīvos galvenos cilvēka 
mū  ža godus kā dzīves pagriezie 
na punktus – dziedās goda dzies
mas, darinās goda drēbes utt.

Saziņai: preili3×3@gmail.com

3×3 saiets pasaulē: 
kad un uz kurieni braukt?

• No 23. līdz 30. jūlijam: 3×3 
Straumēnos, Lielbritanijā, ang
ļu valodā

Šis 3×3 saiets Daugavas Vanagu 
Fonda Lielbritanijā īpašumā at 
šķirībā no pārējiem 3×3 saietiem 
ritēs angļu valodā, līdz ar to būs 
pieejams tautiešiem, kuŗi vēlas sa 
glabāt sevī latvisko dzīvesziņu, 
taču diemžēl latviešu valodā ne 
runā. Un, protams, te būs arī gai
dīti šo tautiešu dzīvesdraugi, ja 
viņi nerunā latviski. Saieta vadī
tāja būs Caroline Clements. 

Saziņai: goodmorning labrit@
gmail.com

• No 30. jūlija līdz 6. augu
stam: 3×3 Bērzainē, Freiburgā, 
Dienvidvācijā

Saietu Latviešu centrā Bērzai 
ne, Daugavas Vanagu Vācijā īpa
šumā, vadīs  Egija un Ingus Krū
miņi kopā ar Leldi un Induli Bēr
ziņiem. Vadmotīvs – “Mēs paši 
turpināsimies” – Imanta Ziedoņa 
dzejas rindas.  

Saziņai: 3×3@latviesi.com
Bērzaine ir īsta mazā Latvija, 

kur iegriezties ikvienam ceļinie
kam. No Bērzaines pakalniem pa 
veras pasakaini skati uz Švarc
valdes, Kaizerštūla un Elzasas 
kalniem un ielejām. Ar vairāk 
nekā 5 hektāru platību Bērzaine  
ir apbrīnojami skaista vieta, kur 
pulcēties latviešiem. Tāpēc Bēr
zaines 3×3 būs lieliska iespēja ap 
vienot atvaļinājumu Viduseiropā 
ar nedēļu, kuŗā uzlādēt latviskās 
baterijas!

• No 6. līdz 13. augustam: 3×3 
Latviešu centrā Gaŗezers, ASV

Saietu vadīs Maija Sproģis 
Zaeska. 

Saziņai: mzaeska@gmail.com
Dalībnieki dzīvos Gaŗezera Va 

saras vidusskolas kopmītnēs un 
maltītes ieturēs Gaŗezera ēdam
zālē. “Gaidām visas trīs paaudzes, 
ģimenes un vieniniekus, gan jau
nus, gan vecus – visus, kam inte
resē pavadīt nedēļu latviskā vidē 
latviešu valodā,” aicina M. Spro
ģisZaeska.

• No 13. līdz 19. augustam: 
3×3 Castlebar, Mejo grāfistē, 
Īrijā

Saietu vadīs Lauris Karpovs, un 
tā temats – Pūralāde. 

Saziņai: pieteikums3×3@gmail.
com

Saieta aprakstā uzsvērts: “Mēs 
kā 3x3 esam ģimene, un kā tādai 
mums ir pienākums nākamajām 
paaudzēm atstāt pūru. Lai pūram 
būtu, kur glabāties, saieta laikā 
kopīgiem spēkiem radīsim šo lā 
di.” Pūra lāde paliks 3x3 Īrijas ģi 
menes pārziņā un ceļos no no 
metnes uz nometni, papildinot 
savu pūru katru gadu.

Runājot par 2023. gada 3×3 
saietiem, noteikti jāpiemin 3×3 
Austrālijā, 

kas tradicionāli notiek pašās 
pir  majās jaunā gada dienās. Tā 
pēc šī gada saiets Austrālijā jau ir 
izskanējis – tas notika no 2. līdz 7. 
janvārim Adelaidē. Saieta tēma 
bija – Dzintarkrasts, un to rīkoja 
Mārīte Rumpe un Dace Freija. 
Tomēr Austrālijā ir jau ieplānots 
nākamais 3×3  saiets, tas notiks 
2024. gadā no 2. līdz 8. janvārim 
Howsons Gap Alpine Centre, Falls 
Creek, Austrālijas Alpos. Saietu 
vadīs Anta Brahmane (anta. 
brahmane@gmail.com) un Artūrs 
Landsbergs (artursla@gmail.com). 

Kāpēc jābrauc uz 3x3, lai kur 
arī pasaulē tas notiktu? – Līgai 
Rupertei ir atbilde:

“3×3 dod daudz ko – tās ir brīv
dienas, kad nav jābēdājās par 
ēdiena gatavošanu, mājas uzkop
šanu, ikdienas darbu. Bērniem ir 
nodarbības lielāko dienas daļu, 
un vecāki var darīt to, kas interesē 
viņiem. 3×3 ir iespēja kopā būt 
trīs un pat vairāk paaudžu ģime
nes locekļiem – arī tiem, kuŗi ne 
dzīvo vienā zemē. 3×3 piedāvā 
plašu nodarbību klāstu. Neviens 
3×3 nav tieši tāds kā pārējie, bet 
kopīgās vadlīnijas, uzsvars uz lat
visko 3×3 palīdz justies, ka esam 
starp savējiem, vienalga kuŗā pa 
saules malā.”

Un noslēgumā L. Ruperte teic 
lielu paldies: “Trīsreiztrīs saime ir 
no sirds pateicīga Latvijas Kul tū
ras ministrijai par finansiālo at 
balstu, bez kura mūsu darbība 
nebūtu iespējama. Neskatoties uz 
to, ka nometņu organizatori, ie 
viržu vadītāji, lektori, meistari un 
audzinātāji par savu darbu fi 
nansiālu atlīdzību nesaņem, pā 
rējie izdevumi sadārdzinātu no 
metnes tā, ka tās nebūtu pieeja
mas ģimenēm ar mēreniem ie 
nākumiem. Diasporas nomet
nēm ir nepieciešami lektori no 
Latvijas, un visur izdevumi par 
telpām, ēdināšanu un visu citu 
aug no gada uz gadu.”

Ludzas sieta vadītāji: Jolanta un Ansis Bogustovi kopā ar 
bērniem Martu, Ritu, Dāvi un Sofiju Annu. 

Preiļu saieta vadītāji: Cepļu ģimene

3×3 Bērzainē, Vācijā // Foto: Latviešu centrs Bērzaine

3×3 Austrālijā // Foto: 3×3 Austrālijā

3×3 Gaŗezerā // Foto: 3x3  Gaŗezers

3x3 Īrijā // Foto: 3x3 Īrijā

Līga Ruperte ar vīru Arnoldu Rupertu un palīdzi Gaŗezera 
3×3 1985. gadā // Foto no L. Rupertes personīgā archīva
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Vai jūs zināt, kādas reformas 
no jums vēlas Ministru prezi
dents Krišjānis Kariņš?

Mēs esam runājuši, ka tā ir 
slimnīcu līmeņošanas pabeigša
na. Jāvērtē situācija katrā reģio 
nā, īpaši slimnīcu sadarbības ter
ritorijas. Ir vietas, kur šī sadarbī 
ba jau patlaban labi strādā, pie
mēram, starp Vidzemes slimnīcu 
Valmierā un Cēsu klīniku. Abas 
ārstniecības iestādes ir vienojušās 
par savu speciālizāciju. Līdzīgu 
sadarbību vajadzētu veidot arī ci 
tiem reģioniem.

Jāņem vērā, ka veselības aprū
pes reformas neietaupa naudu. 
Gluži pretēji – sistēmas sakār to
šana prasa papildu līdzekļus, lai  
tā “mašīna” sāktu braukt vien mē
rīgi un producēt vairāk naudas.

Neizdevās dabūt naudu arī 
trešajam darbiniekam ģimenes 
ārstu praksēs. Vai Finanšu mi 
nistrijai un valdībai kopumā 
nav skaidrs, ka ģimenes ārstu 
institūcija ir pamatu pamats 
veselības aprūpes sistēmai?

Mēs valdībā strīdējāmies par šo 
finansējumu. Veselības ministrija 
prasīja 7,7 miljonus eiro, bet  neti
ka atbalstīta – neviens ministrs 
tam nepiekrita. Mana pozīcija bija 
tāda, ka trešais darbinieks ir ne 
pieciešams tām lauku ģimenes 
ārstu praksēm, kuŗās ir reģistrēti 
2500 un vairāk pacientu, kā arī 
tur, kur ģimenes ārsti ir sasniegu 
ši pensijas vecumu vai kuŗiem ir 
pieci gadi līdz pensijai. Bija pa 
redzēts, ka trešais darbinieks nav 
mediķis un ka viņš palīdz strādāt 
ar pacientu plūsmu.

Kāpēc no šī gada nav ieviests 
jaunais mediķu atalgojuma mo 
delis, kuŗu Valsts kanceleja kopā 
ar medicīnas jomas pārzinā tā
jiem izstrādāja gadu un kuŗu 
valdība ir apstiprinājusi? Īstenī
bā tā ir viena no reformām, ko 
tik ļoti prasa Ministru prezi
dents. Kad to ieviesīs?

Jaunā atalgojuma mērķis ir ļoti 
būtisks, proti, ka par pilnu darba 
laiku vienā darba vietā jāsaņem 
ieguldītajam darbam atbilstošs 
atalgojums. Bet šobrīd tas nav ie 
spējams, jo neesot naudas. Kā lai 
mēs peldam ātri un efektīvi, ja 
baseinā ir ieliets ūdens ne vairāk 
par 20 centimetriem?! Lai šo mo 
deli ieviestu visās slimnīcās, būtu 
nepieciešami 200 miljoni eiro. 

Vai valsts budžeta veidošanas 
laikā esat saskatījusi izdevumus 
arī citās nozarēs, kuŗi varēja ne 
būt vai varēja būt krietni ma 
zāki?

Man ir jautājums par akcīzes 
nodokli. Tas ir uzlikts alkoholam 
un cigaretēm, kas bojā ve  se lību  un  
no veselības aprūpes bu  džeta pa 
ņem visvairāk. Diemžēl šis no 
doklis netiek novirzīts me  dicīnai, 
un tas nav pareizi. Daļa no tā tiek 
atdota kultūrai, kuŗa, protams, ir 
jāatbalsta, bet man šķiet, ka to  
mēr ir jāatrod citi ri  si nājumi.

Veselības aprūpes darba de 
vēju asociācijas izpilddirektore 
Ināra Pētersone Saeimas Sociā 
lo un darba lietu komisijā sa 
cīja, ka budžetā neesot neviena 
pozīcija, izņemot onkoloģiskos 
pacientus, kur redzams, ka val
dība uzlabos pieejamību vese
lības aprūpei. Vai jūs tam pie
krītat?

“Manas rozā brilles ir kritušas ar blīkšķi”
Veselības ministre Līga Meņģelsone intervijā Mārai Libekai

Es to nevaru noliegt. Bet jāņem 
vērā, ka rindas mazināsies tad, 
kad galda otrā pusē būs ārsts, 
kuŗu attiecīgajai ārstniecības ie 
stādei ir iespēja noalgot visu die
nu. Ja viņš tur atrodas tikai dažas 
stundas, tad tā rinda uz priekšu 
jūtami nevirzīsies.

Jo vairāk izmeklējumu, jo lie
lāka valsts nauda ieplūst ārst 
nie cības iestādē. Katrs taču grib 
nopelnīt, un vai to ir iespējams 
apturēt?

Tāpēc ir nepieciešamas pār 
mai ņas. Ļoti labs piemērs ir Cēsu 
klīnika, kas ir trešā līmeņa slim
nīca  un kas labi apzinās, ko tā spēj 
vai nespēj izdarīt. Ja dzemdību 
nodaļā ir trīs dzemdības nedēļā, 
tad tur saprot, ka, pirmkārt, tas 
rada bīstamību mātei un bērnam, 
jo ar tik mazu dzemdību skaitu 
nevar iegūt visas nepieciešamās 
iemaņas, un, otrkārt, tās ir izmak
sas. Klīnikas vadība pieņēma god
prātīgu lēmumu aizvērt dzem
dību nodaļu. Cēsnieki zina, kādus 
pakalpojumus viņu pilsētas klī
nikā var un kādus nevar saņemt. 
Viņi zina, ka Cēsīs ir izcila pedia t
rijas, iekšķīgo slimību un īslai cī
gās  sociālās aprūpes nodaļa, kā 
arī labi ambulatorie pakalpojumi.

Mēs nevaram nodrošināt visās 
pilsētās pasaules līmeni medicīnā. 
Tam ir paredzētas universitātes 
klīnikas.

Viens no maniem uzdevumiem 
ir mainīt pacientu un mediķu 
attiecību kultūru. Veselības aprū
pei ir jābūt tādai, lai pacientam 
pašam nebūtu jālaužas cauri slim
nīcu gaiteņiem, bet lai viņš cauri 
tiem tiktu izvests. Piemēram, re 
habilotologs pacientam jau pirms 
operācijas izstāsta, kas viņam būs 
jādara otrajā stundā pēc operā
cijas. Tās ir būtiskas domāšanas 
un sistēmas pārmaiņas. Mērķis ir 
izārstēt – nevis apārstēt cilvēku,  
un šīm rūpēm ir jābūt patiesām. 

Kad viesojāties Stradiņa 
slim  nīcā, vai  jums pastāstīja 
par darba organizācijas problē
mām un arī ārstu lielo trūku
mu, kas jau apdraud pacientu 
drošību Neatliekamās medi cī
nas centrā? 

Esmu uzdevusi Stradiņa slim
nīcas valdei jautājumus arī par 
problēmām Neatliekamās medi
cīnas centrā, un es ļoti ceru, ka 
drīzumā aci pret aci mēs to ap 
spriedīsim. Patlaban neaizpil dī 
tas ir 513 ārstu slodzes, 31 ārstu 
palīgu slodze, 286 medicīnas 
māsu slodzes un 149 māsu palīgu 
slodzes. Visvairāk trūkst aneste
ziologu un reanimatologu, kā arī 
neatliekamās medicīnas ārstu un 
ķirurgu. 

Katru gadu rezidentūru beidz 
127 jaunie ģimenes ārsti. Jautā
jums: kur viņi paliek? Izrādās, 
ka liela daļa dodas uz nākamo 
rezidentūru, lai apgūtu citu 
specialitāti. 

Jāņem vērā, ka šogad ir beigušās 
piemaksas mediķiem no līdzek
ļiem neparedzētiem gadījumiem 
par kovida pacientu ārstēšanu. 
Simtprocentīgā piemaksa ļāva 
pie  saistīt pat tās medicīnas mā 
sas, kuŗas jau sen strādāja citās 
nozarēs. Es ticu, ka lielai daļai no 
viņām ir aicinājums strādāt me 
dicīnā. Tātad atalgojums tomēr ir 
noteicošs, lai samazinātu mediķu 

deficītu. Diemžēl šo problēmu 
mēs neatrisināsim ne šogad, ne 
nākamgad.

Atalgojumu izmaksā slimnīcas 
vadība. Ļoti vēlos, lai atalgojuma 
politika būtu caurspīdīga, sapro
tama un vienlīdzīga, tāpēc sekošu 
tam līdzi. Jāteic, ka patlaban tas ir 
sāpīgs jautājums.

Ir reģionālās slimnīcas, kuras 
jau ņem kredītu, lai izmaksātu 
saviem darbiniekiem algu.

Bet tajā pašā laikā arī reģio
nālajām slimnīcām ir jāpārskata 
medicīnas pakalpojumi, ko tās 
sniedz. Vai tās spēj tos sniegt labā 
kvalitātē, un vai nav pienācis laiks 
no kaut kā atteikties.

Tie ir diezgan radikāli lēmu
mi, tāpēc šaubos, ka slimnīcas 
pašas tos pieņems.

Ir jāsaglabā veselības aprūpes 
kodols, bet nav jācenšas uz tikpat 
augstu medicīnas līmeni kā uni
versitātes slimnīcās. Tas ir jautā
jums par to, vai slimnīcas valde 
un pašvaldība kā kapitāldaļu tu 
rētāja izvērtē, ko un cik daudz 
slimnīca ir spējīga veikt un bez kā 
var iztikt.

Nekas cits neatliekot, kā pa 
lielināt maksas pakalpojumus, 
kas nozīmē papildu finansiālo 
slogu uz iedzīvotāju pleciem,  
un samazināt valsts apmaksāto 
veselības aprūpes pakalpojumu 
skaitu. Daugavpils reģionālās 
slimnīcas vadītājs Semjonovs 
jau ir brīdinājis, ka to darīs. 
Bet vai ministrijā jau arī notiek 
reāla rīcība šajā virzienā?

Man ir ieplānota vizīte Dau
gavpils reģionālajā slimnīcā. Es 
vēlos redzēt  slimnīcas vadības 
pie  eju un aprēķinus.

Katru nedēļu mēs tiekamies ar 
slimnīcu pārstāvjiem un pārska
tām valsts noteiktos tarifus. Es ne 
pārtraukti prasu datus Nacio nā
lajam veselības dienestam (NVD), 
bet, izrādās, ka ne vienmēr tos var 
dabūt, jo tie ir jāievada manuāli 
vai radušās kādas citas problē 
mas. NVD tiek uzkrāts liels datu 
apjoms, bet ir nepietiekamas ie 
spējas to analīzei un koplietoša 
nai. Ja datu bazes būtu saslēgtas 
vienā tīklā, tad būtu redzama visa 
aina un man nevajadzētu tos da 
tus prasīt. Es pieslēgtos sistēmai 

un tos ieraudzītu. Diemžēl patla
ban tā nenotiek. Piemēram, tas, 
ka ģimenes ārstiem kavējās nau
das ieskaitījums par janvāri, bija 
vistiešākajā veidā saistīts ar šo 
nesakārtoto datu sistēmu.

Kāpēc tik ilgi tas nav izda
rīts?Tas taču dotu skaidru bildi, 
kur naudiņa aizplūst.

Man ir tāds pats jautājums.
Jūs nesen nācāt klajā ar 

priekšlikumu veselības aprūpei 
novirzīt līdz 14% no sociālā no 
dokļa. Vai jums nešķiet, ka tā ir 
utopiska ideja?

Nē, man tā nešķiet! Valsts so  ciā
lās apdrošināšanas maksājums 
būtu  jāpiesaista katra cilvēka per
sonas kodam kā apdrošināšanas 
polise. Katram, nakts laikā pamo
stoties, būtu jāzina apdrošināša  
nas polises sastāvdaļas. Piemē ram, 
Igaunijas iedzīvotājiem nav pro
blē mu pateikt, kāds ir viņu sociā 
lās apdrošināšanas ietvars – 13% 
veselībai, 20% pensijai un 2,4% 
bezdarbnieka pabalstam. Lie tuvas 
iedzīvotāju polisē ir čet ras kastītes – 
veselība, pensija, bez darba ap  dro
šināšana un ma  ternitātes pa  
  balsts. Ja Latvijas ie  dzīvotājiem to 
pajautātu, reti kuŗš spētu atbildēt. 

Diemžēl veselības apdroši nā ša
nai tiek novirzīts tikai viens pro
cents no sociālās apdroši nā šanas 
iemaksām. Latvijas Darba devēju 
konfederācija (LDDK) to ieviesa 
Māra Kučinska valdības laikā ar 
domu, ka tas procents pakāpe 
niski pieaugs. Tā būtu iezīmēta 
nauda veselības aprūpei, ar kuŗu 
varētu rēķināties. 

Atceros, kad LDDK (Latvijas 
Darba devēju konfederācijā) vei
cām pētījumu, kāpēc ir tik lielas 
aplokšņu algas, saņēmām atbil
des, ka daudzi izvairās maksāt so 
ciālās apdrošināšanas iemaksu,   
jo tā ir ļoti liela un nesaprotama. 
Ja cilvēki kaut ko nesaprot, nejūt, 
ka tas ir manējais, viņi izvairās. 
Ēnu ekonomika sastāda divus 
mil jonus eiro, un, ja kaut vai treš
daļu no tā varētu dabūt valsts 
budžetā, tā jau būtu nozīmīga 
naudas summa.

Vai pēc trim mēnešiem amatā 
jums ir bijis kāds pārsteigums, 
ar ko nebijāt rēķinājusies?

Jaunībā man bija sapnis kļūt  
par ārsti; visas vidusskolas vasa 
ras strādāju kā brīvprātīgā ķirur
ģijas nodaļā par sanitāri. Vidus
skolā mums bija dota karjeras 
ievirzes iespēja, un es reizi nedēļā 
apguvu tās zināšanas, kas nepie
ciešamas jaunākajai medicīnas 
mā sai. Tātad var teikt, ka medi
cīna man nav gluži sveša.

Taču jāatzīst, ka es nezināju, ka 
veselības aprūpē ir tik daudz ie 
laistu un sāpīgu problēmu. Mani 
pārsteidza un sirds sāp par to, ka 
savstarpējās attiecības starp dažā
dām ārstu grupām, starp ārstiem 
un medicīnas māsām nav tās 
labākās. Problemātiskas nereti ir 
arī ārstu un pacientu attiecības – 
ne vienmēr slimnieks ir pirmajā 
vietā. To, protams, nevar vispā ri
nāt, jo esmu redzējusi arī izcilas 
attiecības. 

Jāteic, ka manas rozā brilles ir 
kritušas ar blīkšķi par daudzām 
lietām. Bet es ceru, ka man iz 
dosies panākt to, ko esmu iece
rējusi, jo pretējā gadījumā es ne 
būtu uzņēmusies šo amatu.

Līga Meņģelsone: “Viens no maniem uzdevu
miem ir mainīt pacientu un mediķu at  tie cību 
kultūru. Veselības aprūpei ir jābūt tādai, lai 
pacientam pašam nebūtu jālau žas cauri slim
nīcu gaiteņiem, bet lai viņš cauri tiem tiktu 
izvests. Piemēram, rehabilotologs pacientam 
jau pirms operācijas iz  stāsta, kas viņam būs 
jādara otrajā stundā pēc operācijas. Tās ir bū 
tiskas domāšanas un sistēmas pārmaiņas. 
Mērķis ir izārstēt – nevis apārstēt cilvēku, un 
šīm rūpēm ir jābūt patiesām.”
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Darbs BATUN
Sāku strādāt BATUN – Baltic 

Appeal To the United Nations. 
BATUN bija organizācija, ko aizv. 
gs. 60. gados Ņujorkā nodibināja 
baltieši, lai pievērstu uzmanību 
cilvēktiesību pārkāpumiem Bal ti
jas valstīs. Organizācija veica lobi
ja darbību pie ANO. Tika apko
potas liecības un informācija par 
to, kā tiek apspiesti disidenti un 
kas patiesībā notiek Baltijas val
stīs. Tika organizētas rēgulāras vi 
zītes ar valstu pārstāvniecībām 
ANO Ņujorkā, kā arī ikgadējās 
komitejas sanāksmēs Ženēvā, lai 
sniegtu informāciju ANO orga
nizācijai.

80. gadu sākumā Eiropas Pa 
dome pieņēma rezolūciju, kuŗā 
tika atzītas Baltijas tautu pašno
teikšanās tiesības, kas izriet no 
starptautiskajām tiesībām. Tas 
bija liels panākums, un BATUN 
nolēma izveidot pārstāvniecību 
Ei  ropā, lai paplašinātu savu dar
bību. Pārstāvniecību Eiropā fi 
nansēja PBLA un pārējās Baltijas 
pasaules organizācijas.

Viens no maniem sociāl de mo
kratu kolēģiem Pēteris Tērmanis 
Londonā ieteica mani uzdevu
mam izveidot un vadīt darbību 
Eiropā, un es tiku pieņemts dar
bā. Tā es sāku strādāt BATUN.  
Tā man bija laba pieredze – darbs 
ar valdībām un presi, kad vēlāk 
sadarbojāmies ar Tautas fronti   
un es sāku strādāt Stokholmā 
Informācijas birojā.

Mans “kantoris” bija Londonā – 
īrētā istabā pie Imanta un In  grī 
das Lieģiem. Imants Lieģis vēlāk 
bija viens no Latvijas diplomā
tiem, Aizsardzības ministrs, va  dī
ja Latvijas delegāciju par iestā ša
nos NATO. 

Es daudz ceļoju pa Eiropu – 200 
dienas gadā. Pirms dažādām po  
l ī tiskajām konferencēm un ko  mi
teju sanāksmēm ANO mēs cen tā
mies ietekmēt dažādu valstu no 
stāju. Apmeklēju Eiropas Valsts 
Ārlietu ministrijas, lai nodotu 
mūsu informātīvos materiālus un 
apspriestu iespējas saņemt atbals
tu. Teiksim, vizītē Briselē mans 
darbs bija mēģināt pārliecināt 
Ārlietu ministriju Beļģijas pār
stāvja runā ANO iekļaut tekstus 
par represijām Baltijas valstīs, par 
cilvēktiesībām. Dažkārt arī infor
mējot, ka to apsver cita Eiropas 
valsts. Tā es ceļoju no vienas gal
vaspilsētas uz otru un satiku dau
dzus polītiķus, žurnālistus, izvei
doju tīklus un izsūtīju preses re   
lī zes. Tiekoties Ārlietu ministrijās 
ar atbildīgajiem par Austrum ei
ropu, interese tika izrādīta tik ilgi, 
kamēr runājām par cilvēk tie sī
bām. Kad es izvirzīju jautājumu 
par Baltijas tautu pašnoteikšanās 
tiesībām, tad bieži sastapu tūlītēju 
opozīciju, tika uzskatīts, ka tādas 
lietas varētu traucēt spēku līdz
sva ru Eiropā. Tas bija pirms Tau
tas frontes darbības uzsākšanas.

Stāsta Imants Gross

BATUN pirmais mērķis bija 
pacelt dienas darba kārtībā cil 
vēk tiesību pārkāpumus, disidentu 
ga  dījumus. Otrais – baltiešu tautu 
pašnoteikšanās tiesības. Tur dau
dziem bija sarkanā līnija, ne visi to 
pieņēma. Viņi nevarēja saprast, kā 
tas varētu notikt. Man pat jautāja, 
kā jūs to iedomājaties? Neviens 
1985. gadā nevarēja paredzēt, ka 
1991.gadā Baltijas valstis būs brī
vas. Vienīgi ticēt, ka tas varētu no 
tikt nenoteiktā laikā. Tādēļ vie nī
gais, ko varēju atbildēt, bija, ka no 
vēstures pieredzes impērijas ag 
rāk vai vēlāk sabrūk. Un polītikā 
lietas reizēm var strauji mainīties.

Akcija Parīzē
Parīzē satiku lietuvieti Stasi Lo 

zoraiti, kuŗš bija Lietuvas Repub
likas diplomātiskais pārstāvis Va 
tikānā, Romā. Mēs ar Stasi bijām 
tur, lai palīdzētu izveidot Baltijas 
centru Parīzē, kas attīstījās par 
Baltijas disidentu un Rietumu 
aktīvistu pulcēšanās vietu.

Baltijas centrā ar Lozoraiti un 
vietējiem aktīvistiem plānojām 
akciju, lai ieņemtu padomju kon
sulātu Parīzē, kas atradās bijuša 
jās pirmskaŗa Latvijas vēstniecības 
te l pās. Bija tā, ka, pēc Parīzes ze 
mesgrāmatas datiem, ēka jopro
jām piederēja Latvijas Republikai. 
Francijas valdība nebija parūpē
jusies par īpašumtiesību pārreģi s
trāciju zemesgrāmatā, kad pēc 
kaŗa Latvijas vēstniecības telpu 
at    slēgas tika nodotas Padomju 
savienībai. Juridiski īpašums līdz 

ar to joprojām piederēja Latvijas 
Republikai. Ar BATUN un citu 
Bal tijas organizāciju finansējumu 
bijām piesaistījuši franču advo
kātu, kas konsultēja juridiskos 
jautājumos, citi plānoja pasākuma 
mediju kampaņu, un visi kopā 
par to, kā vislabāk iekļūt un ie 
ņemt ēku un pieslēgties roku dzel
žos. Pēc tam bija plānots uzsākt 
tiesvedību par tiesībām uz īpa
šumu.

Taču dažādu sakritību un ap 
stākļu dēļ tas nenotika, bet būtu 
bijusi laba un pamanīta polītiska 
akcija, ja tā būtu notikusi.

Baltiešu miera un 
brīvības kuģis

Bija 1985. gads. Baltijas miera 
un brīvības kuģa idejas autors bija 
Vilnis Zaļkalns. Gadu iepriekš 
kopā ar Vilni un Māri Graudiņu 
sēdējām Stokholmas vecpilsētas 
kafejnīcā Kristina un pārrunājām, 
kas būtu nepieciešams, lai īsteno 
tu šādu akciju, pievēršot uzma
nību jautājumam par Baltijas val
stu brīvību. Brīvības kuģa ideja 
bija, taču, lai no Eiropas piesaistī
tu vairākus polītiskos spēkus, 
būtu nepieciešama vēl “miera di 
mensija”. Tā radās ideja par Brī
vības un miera kuģi (BPFC) un 
sākās plānošanas darbs. Mans 
uz devums sākumā bija caur 
BATUN darbību noenkurot ideju 
starp pārējām Baltijas organi zā ci
jām Eiropā un Amerikā, lai ie  
gūtu atbalstu un līdzekļus.

Izveidojām Rīcības komiteju ar 
baltiešu jauniešiem un eksper
tiem no dažādām pasaules ma 
lām. Stokholmas vecpilsētā tika 
izveidots BPFC birojs, kuru es va 
dīju dažus mēnešus pirms paša 

kuģa brauciens. Mēs rakstījām 
avīzēs un vācām naudu kuģa no 
mai, arī PBLA sniedza atbalstu. 
Taču žurnālistu un mediju inte
rese bija gausa. Bet tad mēs sa 
ņēmām negaidītu “palīdzību” no 
Padomju savienības vēstniecības 
Stokholmā. Viņi mēģināja gan 
piekukuļot, gan draudēt kuģnie
cības kompānijai, lai tā atteiktos 
no pasākuma, un tas nonācā pre
sē, saceļot lielu skandālu. Vēl arī 
Maskava reaģēja idiotiski, izpla 
tot preses relīzes, ka fašistiskā bal
tiešu jauniešu brīvības kruīza 
mērķis ir tikai dropēt un pievemt 
Baltijas jūru. Nu visa Rietumu 
prese bija kājās un centās iegūt 
vietu kuģa braucienā! Beigās te 
drūzmējās vairāk nekā 50 žur nā
listu, daudzu lielāko raidstaciju 
un laikrakstu pārstāvji. 

Pirms izbraukšanas Kopen hā
genā notika polītiskais tribunāls 
pret Padomju Savienību ar disi
dentu liecībām par cilvēktiesību 
un starptautisko tiesību pārkā pu
miem. Starptautisku ekspertu žū 
rijā piedalījās Zviedrijas bijušais 
premjerministrs. Visi pēc tam 
pie dalījās konferences program
mā uz kuģa. Kuģis izbrauca no 
Stokholmas un devās gar Baltijas 
valstu robežām. Padomju kaŗa
kuģis Erica veica iebaidīšanas ma 
nevrus, bet tas tikai satracināja 
mediju pārstāvjus, kuŗiem sanāca 
dramatiskas bildes, ko publicēt. 

Mēs iegriezāmies terminālī 
Hel sinkos, Somijā, bet tikām no 
virzīti uz ogļu iekraušanas ostu,  
jo Somija tobrīd bija ļoti piesar
dzīga pret Padomju savienību. 
So  mu robežsargi ieradās uz klāja 
un savāca mūsu pases, un mēs 
varējām izkāpt, bet mums neļāva 
demonstrēt. Tomēr izjutām lielu 
atbalstu Helsinkos, gājienā pa pil
sētas ielām, Somijas policija, kas 
sēdēja autobusos un bija gatava 
iejaukties nekārtību gadījumā, 
turēja īkšķi, un Helsinku iedzī vo
tāji atvēra logus, sauca urā! un uz 
mundrināja. Somijas prese to rak
sturoja kā pirmo pretpadomju 

demonstrāciju Somijā pēc kaŗa. 
Visa BPFC akcija kļuva par vis
plašāk aprakstīto un ievērojamā 
ko Baltijas polītisko izpausmi visā 
trimdas laikā ar tūkstošiem rakstu 
un raidījumu radio un TV, nonā
ca pat pirmajā lapā Saūda Arabi 
jas laikrakstā.

Darbs bēgļu nometnē Āfrikā
Gadu strādāju Āfrikā, un tas 

man bija ļoti nozīmīgs gads.
Biju izlasījis sludinājumu, ka 

ANO bēgļu komisārs (UNHCR) 
meklē juristus darbam bēgļu no 
metnē Āfrikā, un es pieteicos. 
Vispirms man bija jāapmeklē sa 
gatavošanas kursi Upsalā par 
darbu jaunattīstības valstīs, pēc 
tam tālāka sagatavošanās pie 
ANO Ženēvā, pirms mani nosū
tīja uz Gambella ciematu Etio 
pijā, pie Sudānas robežas. Tur at 
radās lielākā bēgļu nometne pa 
saulē – Itangas nometne. Tolaik 
Sudānā notika pilsoņu kaŗš, un 
bēgļi no visas Sudānas dienvi 
diem ieradās nometnē pāri Baro 
upei. Kad es ierados 1987. gadā, 
nometnē bija 120 000 iedzīvotāju. 
Kad es aizbraucu gadu vēlāk, bija 
jau 180 000, kā arī jauna nomet 
ne ar vēl 20 000 bēgļu. Lielākā 
daļa bēr nu, jaunu zēnu un sievie
šu. Daudzi saslima un nomira, 
kar  stums nežēlīgs, bieži bija pāri 
45o C.

Mans amats bija aizsardzības 
ierēdnis (protection officer), un 
mans uzdevums bija mēģināt 
pār liecināt Etiopijas administrā
ciju ievērot starptautiskos nolī
gumus un cilvēktiesības, kā arī 
uzraudzīt bēgļu tiesības. Tie, ar 
kuŗiem man bija jāsadarbojas, 
bija vietējie Etiopijas komūnis
tiskās partijas funkcionāri, vīrie   
ši gaiši zilos formas tērpos, un 
vietējās policijas priekšnieks. No 
metnē savu bazi bija iekārtojuši 
arī SPLA partizāni (South Suda
nese Liberation Army) leģendārā 
Dr. John Garang vadībā. 

(Turpinājums 9. lpp)
Imants Gross ar Daini Īvānu Informācijas birojā Stokholmā 
1991. gads

Imants Gross, 2013. gads // Foto: Inta Ruka

(Turpināts no Nr. 12)
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No nometnes viņi veica reidus 
Sudānā un ņēma mazus zēnus no 
nometnes par saviem kaŗavīriem. 
Tas viss, protams, ir pretrunā ar 
starptautiskajām tiesībām, bet 
varēja notikt ar Mengistu režīma 
atbalstu.

Tas laiks man bija “eyeopener”, 
kas man lika saprast netaisnību 
un plaisu starp bagāto un nabago 
pasauli.

Terroristi un izšķiršanās 
par labu Latvijai

Kad atgriezos no Āfrikas, sāku 
strādāt Zviedrijas valdībā ar bēgļu 
un migrācijas jautājumiem sai s
tībā ar Tuvajiem Austrumiem un 
Āfrikas ragu, praksē bieži nācās 
risināt jautājumus saistībā ar ter
roristiem. Tajā laikā Zviedrija 
dažādiem terrorisma grupēju
miem bija populāra vieta, te bija 
viegli mainīt identitāti un iegūt 
pilsonību.

Kad SÄPO (Zviedrijas drošī 
bas dienests) meklēja vadītāju un 
viet nieku savai jaunizveidotajai 
Pretterrorisma nodaļai, es pietei
cos uz vietnieka amatu. Nebiju 
vienīgais, pieteikušies bija vairāk 
nekā 300 kandidāti, un mēs bijām 
varbūt 20, kas tika uzaicināti uz 
tikšanos. Pēc vairākām intervijām 
un dažādiem testiem man pie
zvanīja un teica, ka Drošības die
nesta vadītājs Mats Börjesson vē 
las mani satikt. Mums bija inte
resanta un laba tikšanās, pēc brīža 
viņš teica – “Imant, es gribēju ar 
tevi satikties, jo mēs vēlamies, lai 
tu būtu mūsu pretterrorisma no 
daļas vadītājs.”

Taču starplaikā bija attīstījušās 
arī lietas ar Tautas fronti Zviedrijā, 
un Jānis Jurkāns, tolaik Latvijas 
ārlietu ministrs, vēlējās, lai es 
kļū s  tu par Latvijas informācijas 
bi  roja vadītāju Stokholmā, ko nu 
vajadzēja atvērt. Protams, tas bija 
piedāvājums, no kuŗa nevarēju 
atteikties.

Tautas fronte
Zviedrijā mēs ar Kristīni Čaksti 

un Ati Lejiņu bijām nodibinājuši 
pirmo Tautas frontes ārzemju 
nodaļu. Atis Lejiņš bija pirmais 
Tautas frontes priekšsēdētājs 
Stok holmā. Visa trimdas sabied
rība gribēja palīdzēt Latvijai, bet 
sākumā ļoti daudzi bija pret 
Tautas fronti un uzskatīja to par 
komūnistu partijas ielikteni. Tā 
dēļ nebija bez pretrunām, kad 
mēs ar LTF vadību no Rīgas Stok
holmā sarīkojām pirmo lielo 
Frontes sanāksmi ārpus Latvijas 
un nodibinājam Zviedrijas no 
daļu.

Jau pirms Latvijas neatkarības 
iegūšanas mēs kopā ar igauņiem 
un lietuviešiem sākām aktīvi lo 
bēt Zviedrijas valdību, lai panāktu 
atbalstu Baltijas pārstāvniecības 
izveidei Stokholmā.

Toreizējais Ārlietu ministrijas 
valsts sekretārs Pjērs Šorijs (Pierre 
Schori) bija labi informēts par 
situāciju un norisēm Latvijā un 
Padomju savienībā. Visus pēcka 
ŗa gadus Zviedrijai bija ģenerāl
kon sulāts Ļeņingradā (tagad 
Sanktpēterburga). Zviedrija bija 
atzinusi Baltijas valstu de facto 
inkorporāciju Padomju Savie nī
bā, ko mēs vienmēr bijām asi kri
tizējuši. Taču tagad tas izrādījās 
Zviedrijai par priekšrocību, jo 
varēja kā neviena cita valsts, kas 
palika pie inkorporācijas neatzī
šanas, ļaut zviedru diplomātiem 

ģenerālkonsula Tomasa Bertel ma 
na vadībā ceļot uz Baltijas valstu 
galvaspilsētām, lai tiktos ar opozī
ciju, iegūtu informāciju un izprast 
attīstību tādu, kāda tā bija patie
sībā. Ne briti, ne vācieši, ne ame
rikāņi to nevarēja darīt tikpat labi.

Bertelmana korektā un analī
tiskā ziņošana Stokholmai nozī
mēja, ka Zviedrija agrāk un labāk 
nekā citi varēja saprast, kas notiek 
Baltijā. Kamēr Francija un Vācija 
vēl brīdināja Tautas fronti – “don’t 
rock the boat” – “netraucējiet Gor
bačovu un “perestroiku”, Pjērs Šo 
rijs saprata, ka nav, kā viņš teica, 
jautājums “VAI”, bet “KAD” Igau
nija, Latvija un Lietuva būs brīvas. 
Ciešā sadarbībā ar Tautas fronti 
viņš panāca, ka Zviedrija ļāva 
atvērt un arī finansēja trīs Baltijas 
informācijas birojus Stokholmā. 
Tam bija būtiska ietekme uz 
turpmāko notikumu gaitu.

Baltijas valstu informācijas 
biroji Stokholmā

Kad bijām vienojušies ar 
Zviedriju par Baltijas valstu in 
formācijas biroju izveidi, sākām 
organizēt darbības uzsākšanu. Ar 
igauņiem atradām kopīgas tel 
pas, lietuvieši atrada citā adresē. 
Zviedri atvēlēja līdzekļus darbī 
bas finansēšanai – vienu miljonu 
zviedru kronu katram birojam, 
kas tolaik bija liela nauda. Bija 
1990. gada decembris. Jānis Jur
kāns ierosināja un Augstākā pa 
dome mani apstiprināja par Lat
vijas Informācijas biroja vadītāju. 
Atklāšanas pasākums notika 

1991. gada 15. janvārī, Viļņas un 
Rīgas dramatisko un traģisko no 
tikumu vidū. Ieradušies bija gan 
Jurkāns, gan Zviedrijas ārlietu 
ministrs Stens Andersons kopā ar 
visu Stokholmas diplomātisko 
kor pusu, kā arī mediji. Starp
tautiskā interese bija milzīga.

Daudzi no Stokholmas latvie
šiem dažādos veidos iesaistījās un 
nāca talkā biroja darbībā, visi 
bijušie ELJA (Eiropas Latviešu 
jaunatnes apvienība) aktīvisti, t. sk. 
Kristīne Čakste, Šarlote Cērps, 
Atis Lejiņš, Juris Strante, Kārlis 
Goppers, Gaida Rulle, Laila 
Strunke un daudzi citi.

Pēc janvāŗa notikumiem inte
rese par polītisko attīstību Balti 
jas valstīs kļuva vēl lielāka. Žur
nālisti katru dienu nāca un gāja 
informācijas birojā, lai dabūtu in 
tervijas un komentārus par noti
kumu attīstību. No Ārlietu mi 
nistrijas Rīgā uz biroju strādāt 
ieradās arī Sandra Kalniete.

Lai sazinātos ar Tautas fronti   
un Augstāko Padomi Rīgā, varēja 
izmantot astoņas telefona līnijas, 
kas toreiz pastāvēja starp Zviedriju 
un Padomju savienību. Tās bija 
pastāvīgi aizņemtas, tāpēc bija 
nepieciešams nepārtraukti griezt 
numuru, iespējams, 15, 20 mi  nū
tes, lai trāpītos brīva līnija un līdz 
ar to iespēja iegūt jaunāko infor
māciju. Naktīs faksa aparāts visu 
laiku darbojās, un, no rītiem iero
doties birojā, uz grīdas redzējām 
vairākus metrus gaŗu faksa iz 
druku. Gaida (Rulle) to sagrieza 
pa gabaliem, tulkojām un ziņas 
izsūtījām starptautiskajai presei. 
Tajā pašā laikā ziņojām Zviedrijas 
Ārlietu ministrijai un vēstnie
cībām Stokholmā.

Taču vēl svarīgāk bija tas, ka 
Informācijas birojs kļuva par trīs 

Baltijas Tautas frontes līdeŗu sa 
tikšanās punktu, te apgrozījās 
Lenarts Meri, Dainis Īvāns, Ivars 
Godmanis, Vītauts Landsberģis, 
Saudargas, Augstākās Padomes 
deputāti un daudzi citi. Ar biroju 
atbalstu un finansējumu tika or 
ganizēti viņu ceļojumi pasaulē, lai 
satiktos un ietekmētu lielvaru 
līderus. 

Kā illustrāciju Zviedrijas prag
matiskajai pieejai šajā laikā varu 
minēt tikšanos ar Pjēru Šori 
pirms informācijas biroja atvēr
šanas. Mēs tikāmies Ārlietu mi 
nistrijā, un Šori paskaidroja: “Jūs 
vēl neesat atzīta par neatkarīgu 
valsti, bet mēs izturēsimies pret 
jums tā, it kā jūs būtu diplomā
tiskā pārstāvniecība. Un lai prak
tiskas lietas būtu nedaudz vieg
lākas, tu vari paņemt arī šo,” viņš 
teica un pasniedza man aploksni. 
Tajā bija vispārēja autostāvvie    
tas atļauja visām ielām un lau 
kumiem Stokholmā. “Tikai tev 

un Stokholmas Gubernatoram 
(Land shövding) ir tāds,” viņš 
nosmēja.

Spilgtākais notikums – 
Latvijas neatkarības 
atjaunošana 4. maijā

1990. gada 4. maijā, kad notika 
balsojums par Latvijas izstāšanos 
no Padomju savienības, es sēdēju 
Augstākās Padomes (tagad Sa 
eimas) klausītāju rindās. Tur bija 
arī Kārlis Streips, Pauls Raudseps 
un citi. Tas ir viens no manas 
dzīves spilgtākiem notikumiem! 
Man tas šķita kā sapnis, ka Lat 
vija varētu kļūt neatkarīga. Redzēt, 
kā tas notiek, savu acu priekšā, 
bija absolūti satriecoši.

Deputāti pa vienam cēlās bal
sot, sakot Jā! vai Nē! Katra balss 
atskanēja skaļruņos pāri lauku

mam ārpusē, kur bija pulcējušies 
simtiem tūkstošu cilvēku. Pēc 
katra “Jā!” atskanēja gaviles. In 
terfrontes Ždanoka, protams, 
teica Nē!.

Kad balsošana beidzās, depu
tātus nesa ārā uz pleciem. Vec rī 
gā bija sapulcējušies ap 700 000 
cilvēku, kas devās uz Krastmalu 
svinēt. Mēs ar Sarmīti Ēlerti 
palikām Preses centrā tulkot re 
zolūciju un izsūtīt to ar balso 
juma rezultātiem pasaules ziņu 
dienestiem.

Ar Kristīni Čaksti bijām Ārlie 
tu ministrijā, kur ministra ama    
tā bija stājies Jānis Jurkāns. Viņš 
bija lūdzis mūs palīdzēt struk 
turēt ministriju pēc Rietumu 
parauga. Zīmējām diagrammas 
un aprakstījām, kuŗas nodaļas 
vajadzīgas un par ko tās atbildī
gas, kādas ir protokola funkcijas 
utt. Sandra Kalniete pēc tam to 
īstenoja un izveidoja jauno Ārlietu 
ministriju.

Akreditācijas vēstules 
pasniegšana un karalis

Kad Latvija kļuva neatkarīga, 
Informācijas birojs tika pārvei 
dots par vēstniecību un mani ie 
cēla par Latvijas vēstnieku Zvie d   
rijā. Es biju amatā no 1991. gada 
septembŗa līdz 1996. gada jan
vārim. Kā vēstniekam man tagad 
bija jānodod Zviedrijas karalim 
toreizējā Latvijas valsts vadītāja 
Anatolija Gorbunova akreditīvs.

Šī procedūra Zviedrijā ir diez
gan teatrāla, bet tajā pašā laikā  
ļoti sena un tradicijām saistīta. 
Kad vēstnieks dodas pasniegt ak 
reditācijas vēstuli, viņš kopā ar 
pa vadoni no vēstniecības karaļa 
pils lielā melnā kadiljakā (Cadillac 
Fleetwood SeventyFive Limou
sine, 1969) tiek nogādāts Zvied
rijas Ārlietu ministrijā. Tur īsā vi 
zītē pieņem ārlietu ministrs. Pēc 
tam ārā gaida tā sauktā “septiņu 
stiklu kariete” (sjuglasvagnen), 
ku  rai ir septiņi logi, ar četriem 
iejūgtiem zirgiem. Kariete tiek uz 
braukta kalnā līdz pilij, kur jā  iz
kāpj un jādodas pa pils kāpnēm, 
kur izvietoti Kārļa XII drabantu 
formās tērpti bundzinieki, kas sit 
takti. Audience pie karaļa parasti 
ir tikai īsa un formāla, taču mūsu 
saruna ievilkās – karali ieintere
sēja jaunā vēstnieka brīvā zvied 
ru valoda. Viņš man jautāja par 
manu izcelsmi, par to, kā mani 
vecāki ieradās Zviedrijā, par 
manu darbu Āfrikā, un mēs pie
skārāmies vairākām tēmām. Pēc 
laika tomēr Drošības dienests uz 
manīgi pieklauvēja, lai pārbau
dītu, vai viss ir kārtībā, un sarunu 
noslēdzām. Pēc audiences pie ka 
raļa vēstniecībā notika liela pie
ņemšana ar daudziem viesiem.

Pirmie gadi vēstniecībā bija sa 
springts laiks, darba kārtībā bija 
ļoti daudz dažādu jautājumu. 
Zviedrija ieguva jaunu valdību ar 
Karlu Biltu kā premjerministru, 
kuŗš aktīvi iesaistījās sarunās par 
Krievijas kaŗaspēka izvešanu no 
Baltijas valstīm. Vienlaikus Zvied
rijas uzņēmumu vidū pieauga 
interese investēt Latvijā. Zviedri
jas bankas un telekomunikāciju 
uzņēmumi ienāca mūsu valstī. 
Sa  darbība starp valstīm strauji at 
tīstījās visos līmeņos, un vēstnie
cības personāls pieauga skaitā.

Tomēr 1996. gadā bija pienācis 
laiks rotēt no amata Stokholmā, 
un man piedāvāja kļūt par Lat
vijas vēstniecības vadītāju Parīzē. 
Toreiz mums tikko bija piedzimis 
pirmais bērniņš, Anniņa, un mēs 
dažādu apsvērumu dēļ nolēmām 
nedoties uz Parīzi. Es izvēlējos ie 
sniegt ārlietu ministram Valdim 
Birkavam bezalgas atvaļinājuma 
pieteikumu. Tas ieilga līdz pat 
2014. gadam, kad ārlietu ministrs 
Edgars Rinkēvičs mani aicināja 
atgriezties ministrijā sakarā ar 
Latvijas pārņemšanu ES preziden
tūrā. Taču tas tomēr nenotika – 
likumprojekta dēļ, ko toreizējais 
Ārlietu ministrijas valsts sekre 
tārs Andrejs Pildegovičs virzīja, 
lai dubultpilsoņiem tiktu aiz 
liegts dienēt ārlietu pārvaldē. To 
mēr tas netraucēja pēc vēl asto
ņiem gadiem priecāties saņemt 
Triju Zvaigžņu ordeni no Egila 
Levita...

Publikācija tapusi sadarbībā ar 
RadiLatviesi komandu Zviedrijā: 
Gunta Eneroth, Amanda Zemīte 
un Elīna (Skat. arī mājaslapā www.
radilatviesi.com un Facebook/
radosielatviesi

(Turpināts no 8. lpp)

Bēgļu nometne Itang Etiopijā
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KRUSTVĀRDU MĪKLA Sastādījis KĀRLIS PĒTERSONS

Krustvārdu mīklas Nr. 12 
atri sinājums

Horizontāli: 3. Krevele. 8. 
Padoms. 10. Spējas. 12. Saite. 14. 
Kabata. 15. Šķidrs. 16. Biretes. 
19. Atvars. 21. Misija. 22. Bakas. 
23. Lepra. 29. Rotaļa. 30. Saunas. 
31. Negaiss. 32. Tabaka. 34. 
Aborts. 35. Pūtes. 37. Sakari. 38. 
Laucis. 39. Aptieka.

Vertikāli: 1. Kross. 2. Klase. 4. 
Palamas. 5. Dona. 6. Vējš. 7. Ka 
riess. 9. Ķimene. 11. Rauts. 13. 
Ārija. 17. Ietaise. 18. Esteris. 20. 
Skara. 21. Marss. 24. Rogas. 25. 
Salakas. 26. Ālants. 27. Augonis. 
28. Takts. 33. Akas. 34. Alus. 35. 
Piepe. 36. Sloka.

Horizontāli: 6. Ogulājs. 7. 
Drebuļi. 8. Zaķu dzimtas dzīv
nieks. 10. Neliela ūdenstece. 11. 
Liels vilnas plecu lakats. 12. Ap 
kaklu liekams sasienams laka
tiņš. 13. Māju piebūves. 16. 
Sporta sacīkšu sākuma mo 
ments. 19. Zodiaka zvaigznājs. 
22. Uzmetums, skice. 23. Uz 
kokiem parazitējošas sēnes. 24. 

Mazgāšanas līdzeklis. 25. Kurvj
ziežu dzimtas lakstaugs. 26. 
Veikls paņēmiens, triks. 28. Šau
ras dēļu pārejas. 30. Virskārta uz 
dzīstošas brūces. 35. Kondi to
rejas izstrādājums. 37. Apdzīvo 
ta vieta Madonas novadā. 38. 
Iekšējo orgānu vai dziļo audu 
izspiešanās zem ādas. 39. Japāņu 
automobiļu marka. 40. Atlaide 

no preces cenas, ja maksā skai
drā naudā vai pirms termiņa. 41. 
Graudaugi.

Vertikāli: 1. Dienvidu augļi.   
2. Ēdama gliemene. 3. Hroniska 
infekcijas slimība. 4. Iespaids. 5. 
Aukstais ēdiens. 7. Ādas sacie tē
jums, kas radies berzēšanas re 
zultātā. 9. Balsti. 14. Panātru 
dzimtas lakstaugs. 15. Lielupes 
pieteka. 17. Adīts audums. 18. 
Sporta būve. 20. Zinātne par 
mo  rāli un tikumību. 21. Iecere. 
27. Mugurkaula deformācija. 29. 
Dienvidu auglis. 31. Debespu 
se. 32. Arkla sastāvdaļa. 33. 
Pirmdzīvnieki. 34. Brilles. 36. 
Pinnes.

kultūras mecenāta un Latvijas 
Goda konsula Pītera Ragauša. 
Viņam ļoti patika mūsu 2005. 
gada albums Latvian Evergreens, 
un viņš rosināja radīt līdzīgu 
programmu, izmantojot Latga
les muzikālo mantojumu.”

Albums un koncertprogram
ma Latgalian Evergreens ir tur
pinājums Māra Briežkalna kvin
teta radošajam darbam ar lat
viešu tautasdziesmu mantoju
mu, kas aizsākts jau 1997. gadā, 
kad tolaik Māra Briežkalna tik
ko izveidotais Mūsdienu mū 
zikas centrs izdeva instrumen 
tā lā džeza CD “Kur tu teci”. Tajā 
piedalījās mūsu džeza leģendas – 
trompetists Gunārs Rozenbergs 
un saksofonists Raimonds Rau
biško. “Tagad piedāvājam in 
stru  mentālā skanējumā izbau 
dīt Auga, auga rūžeņa, Kukleits 
skanēja, Aiz azara malni meži un 
citas Latgales mūzikas pērles,” 
stāsta Māris Briežkalns. Albumā 
iekļauta un jaunu skanējumu 
ieguvusi arī Raimonda Paula 
oriģināldziesma Latgalei. 

Latvian Evergreen ir izsmal
cināts instrumentālā džeza ka 
mermūzikas albums, kura trijās 
kompozīcijās skan arī tautas 
mūzikas dziedātājas un koklē
tājas Birutas Ozoliņas balss. CD 
vāciņu grezno Kristīnes Kute
povas mākslas darbs. Albums 

Šīsvasaras mūzika Mazajā Mežotnes pilī

ierakstīts Latvijas Radio 1. Stu
dijā, to izdod MMC Ieraksti 
(Mūsdienu mūzikas centrs.) 
Drī zumā tiks izdota arī vinila 
plate.

7. jūlijā Mazajā Mežotnes pilī 
viesosies pasaulslavens duets: 
vijolnieks Gidons Krēmers kopā 
ar pianistu Georgiju Osokinu. 

Pianists Reinis Zariņš 29. jū 
lijā atskaņos programmu ar 
latviešu klaviermūziku, kas 
komponēta pavisam nesen un 
gandrīz bez izņēmuma rakstīta 
tieši Reinim Zariņam. Goda 
vieta programmā būs atvēlēta 
komponistam Andrim Dzenītim 
viņa 45. jubilejas gadā, kā arī 
mūsu klasiķim Georgam Pelē
cim, taču šajā klaviermūzikas 
vakarā skanēs arī Lindas Lei
manes, Krista Auznieka un Ma 
tīsa Čudara skaņdarbi.

Tradicionālā ikvasaras māk 
sli nieku plenēru noslēgumā 12. 
augustā koncertu sniegs franču 
stīgu kvartets Akilone, kura pir
mā vijole nu jau gadu ir latviešu 
vijolniece Magdalēna Geka.

9. septembrī Mazajā Mežot 
nes pilī koncertsezonu noslēgs 
Trio Palladio ar latviešu un vācu 
romantisma sintēzi vienā iz 
smalcinātā programmā. Tajā ie 
kļauti Ludviga van Bēthovena 
un Johannesa Brāmsa šedevri, kā 
arī Kristapa Pētersona mū  zika.

savu kvintetu, muzicējot kopā  
ar Viktoru Ritovu (klavieres), 
Kristapu Lubovu (saksofons), 
Raimondu Macatu (taustiņin
strumenti, mutes harmonikas) 
un Pēteri Liepiņu (bass). Kon
certā Mazajā Mežotnes pilī kvin
teta sastāvā spēlēs basists Andris 
Grunte. Ieraksta un koncertpro
grammas īpašā viešņa ir tautas 
dziedātāja Biruta Ozoliņa – mū 
ziķe ar radošu pieeju folkloras 
un džeza vokāla apvienošanā. 

“Projekts dzima mūsu kon
certbraucienā 2021. gadā uz 
ASV. Viesojāmies Teksasā pie 

kopā ar Māra Briežkalna kvinte
tu svinot pavasari, Starptauti s   
ko džeza dienu un kvinteta jau
nā albuma izdošanu. Koncerts 
būs programmas Latgalian Ever
greens pirmatskaņojums Latvijā.

“Albums Latgalian Evergreens 
nāca klajā februāra beigās, un tas 
ir jau pieejams straumēšanas 
platformās. Vienu skaņdarbu 
no  spēlējām Boņuka balvas pa 
sniegšanas pasākumā Rēzeknes 
Gorā,” stāsta tā producents un 
izdevējs, ilggadējais džeza bun
dzinieks Māris Briežkalns. Jau 
no albumu viņš ierakstījis ar 

Koncertsezonu Mazajā Me 
žot nes pilī, mūzikas un mākslas 
rezidencē Lielupes krastā, uzsāks 
Māra Briežkalna kvinteta jaunā 
programma Latgalian Ever
greens. 

Šogad mūzika Mazajā Me  žot
nes pilī atsāks skanēt 23. aprīlī, 

2023. gada koncertsezona
Svētdien, 23. aprīlī, plkst. 17:00
MĀRA BRIEŽKALNA KVINTETS
“LATGALIAN EVERGREENS” pirmatskaņojums un CD 

prezentācija

Piektdien, 7. jūlijā, plkst. 19:00
KRĒMERS. OSOKINS. DIRVINAUSKAITE

Piektdien, 14. jūlijā, plkst. 19:00
VASARAS VAKARS MEŽOTNĒ AR VIJOLNIEKU
GIUSEPPE GIBBONI (Itālija)
Koncerts notiks sadarbībā ar a/s “Latvijas Koncerti” Senās 

mūzikas festivāla ietvaros

Sestdien, 29. jūlijā, plkst. 19:00
REIŅA ZARIŅA SOLOKONCERTS
Rīko P. Vaska fonds, atbalsta Valsts Kultūrkapitāla fonds

Sestdien, 12. augustā, plkst. 19:00
IELŪDZ PĒTERIS VASKS. VASARA MEŽOTNĒ
STĪGU KVARTETS ”AKILONE” (Francija)
Koncertu rīko P. Vaska fonds sadarbībā ar Mazo Mežotnes pili.

Sestdien, 9. septembrī, plkst. 19:00
TRIO PALLADIO
Rīko P. Vaska fonds sadarbībā ar Mazo Mežotnes pili.
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Tiem  Brīvās Latvijas lasītā jiem, 
kuŗi tomēr vēlas lasīt avī zi drukātā ver
sijā, piedāvājam pa     sūtināt Amerikas 
latviešu avīzi Laiks – tie paši 48 numuri 
gadā, 20 lappuses, to skaitā 8 lpp. tās 
pašas, kas kopš 2001. gada bijušas ko 
pīgas abām avīzēm.

Iespēja saņemt Laiku  pa gaisa pastu 
no ASV. 

• par 6 mēn. – EUR 186
• pa parasto pastu no Latvijas – 6 mēn. 

EUR 86
Dāvanā Laika Mākslas kalendārs 2021!

Samaksa: naudu ieskaitot SIA VESTA
LK kontā: 
AS SEB banka, kods UNLALV2X, 
nr.: LV80UNLA0050016243516, 
ar piezīmi BL 
un norādot vārdu, uzvārdu un adresi.

Latviešu organizāciju un privātie 
slu dinājumi maksā EUR 6, par 10 mm 
augstu vienslejīgā pla tu mā aiz ņemtu 
telpu. Sēru slu dinājumi (10,6 cm x 7 cm) 
EUR 60, 

Komerciālie sludinājumi EUR 12 
par 1 slejas cm. 

Atlaides atkārtotām reklāmām.

Ar autora vārdu, iniciāļiem vai seg
vārdu pa  rak  stītos rakstos izteiktās do 
mas nav katrā zi  ņā arī redakcijas do 
mas. Par līdz strādnieku honorāriem 
nepieciešama ie  priekšēja vieno šanās. 
Par publi kācijās mi   nēto faktu precī
zitāti atbild autors.

Lūdzam ziedojumus iemak sāt: 
Biedrības Laiks-BL kontā – 

SEB Banka, 
nr.:LV60UNLA00 50018705154 

Brīvā Latvija 
reklāmas cenas Latvijā

Cena – 1,15 eiro
par cm2 ierāmējumā
Atlaides par reklāmas 
publicēšanas biežumu:

Atkārtojot vienu un to pašu 
reklāmu 2 reizes, paredzēta 
atlaide 10 % apmērā no 
parastās cenas.
Atkārtojot vienu un to pašu 
reklāmu 3 reizes, – 15 % no 
parastās cenas.
Atkārtojot vienu un to pašu 
reklāmu 4 reizes un vairāk, 
– 20 % no parastās cenas.
PRIVĀTSLUDINĀJUMIEM:
 0,60 eiro par 1 cm2 
ierāmējumā.
SĒRU SLUDINĀJUMS:
 NB! 60 eiro

Pasta adrese: 
Ģertrūdes iela 27
Rīga, LV  1011

Tālrunis + 371 67326761
Tālrakstis +371 67326784

Darba laiks:
Pirmdien – 917
Otrdien – 917

Piektdien – 913

Pagalvī glabātā dzeja
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LIDIJA OZOLIŅA dzimusi 1954. gada
2. novembrī laukstrādnieku ģimenē Aiz
kraukles novada Neretas Pilskalnes “Kupč u” 
mājās. Sākotnējā izglītošanās Pilskalnes 
četru klašu skolā, vēlāk – Neretas vidus
skolā (1973). Latvijas universitātē iegu
vusi diplomus bibliotēku un bibliogrāfijas 
specialitātē (1988), pedagoģijā (1998), kā 
arī humanitāro zinātņu bakalaura grādu 
vēsturē (2006). 

Pirmā darba vieta Pilskalnes ciema bib
liotēkā (1973–1990),

vēlāk Pilskalnes pamatskolā sociālo zinību un vēstures skolo tāja, maz
pulka vadītāja (1991–2009). No 2009. gada sep tembra Neretas Jāņa 
Jaunsudrabiņa vidusskolā projektā “Seniori – skolai” skolotāja palīgs 
sākumskolā, no 2010. gada arī mazpulka vadītāja. Realizē nelielus so
ciālās jomas un LEADER projektus: izveidojusi un vadījusi Neretas 
novadpētniecības muzeju (2017–2020). 

Pirmās publikācijas presē 1989. gadā. No 2009. gada darbojas novad
pētnieciska rakstura grāmatu sastādīšanā, literārā apdarē. Izdotas vairāk 
nekā desmit tematiskas grāmatas un kopdarbi. Veidojusi grāmatas kopā 
ar Lūciju Ķuzāni, Ilzi Līdumu u. c. autoriem. Autore grāmatai “Mikus 
Skruzītis – nepiedodami aizmirstais”, (Laika grāmata, 2021).

Trimdā pazīstamā dzejniece Zenta Liepa dzimu
si 1912.  gada 10.  aprīlī dzirnavnieku Jāņa un Emīlijas 
Krajevsku ģimenē Lietuvā, Arjogalā pie Dubīsas upes. 
Ap 1920. gadu ģimene atgriežas Latvijā, kur tēvs nopērk 
Neretas ūdensdzirnavas un kļūst par modernu rūpnieku. 
Mācījusies Neretas Ķesteru skolā, Riekstiņskolā, Jēkab
pils ģimnāzijā un Angļu institūtā Rīgā.

Otrā pasaules kara beigās dodas bēgļu gaitās uz rietumi
em: ceļi ved uz Poliju, Sudetiju, Vircburgu, Bavāriju. No 
Vācijas 1950. gadā izceļo uz ASV.Autore grāmatām “Mē
ness akmens” un “Ziemsvētki Zaķu ciemā” (1949), “Dz
intara meklētāja” (1959), “Vara gredzens” (1965), “Ga
ismas sijātājs” (1969), “Mazā zeme” (1971), “Atspulgu 
nams” (1974), “Zvaigžņu gaisma, sniega gaisma” (1975), 
“Mans logs” (1977), “Divas saules” (1982).

Mirusi 1988.  gada 13.  septembrī Ņujorkā. 2012.  gada 
19. augustā Neretā pie kādreizējās dzirnavu, tagad HES 
ēkas atklāta dzejniecei veltīta piemiņas plāksne.

LIDIJA
OZOLIŅA
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Rīgas evaņģēliskā draudzē: 7. aprīlī plkst. 18 tikai attālināti: 

Lielās Piektdienas svētbrīdis. 9. aprīlī plkst. 13 klātienē un attālināti: 
Kristus Augšāmcelšanās svētku dievkalpojums ar kafijas galdu un 
svētdienas skolu. 23. aprīlī plkst. 13 klātienē un attālināti: Lieldie  
nu laika trešās svētdienas dievkalpojums ar Svēto Vakarēdienu.      
14. maijā plkst. 13 klātienē un attālināti: Lieldienu laika sestās 
svētdienas (Cantate) dievkalpojums ar kafijas galdu un svētdienas 
skolu. 28. maijā plkst. 13 klātienē un attālināti: Vasarsvētku – Svētā 
Gara svētku dievkalpojums ar Svēto Vakarēdienu.

VĀCIJA
Esslingenā, Dienvidus baznīcā, Suedkirche, Spitalsteige 3, Lielā 

Piektdienā, 7. aprīlī plkst. 15 dievkalpojums. Māc. Elmārs Ernsts 
Rozītis.

Oldenburgā, Ohmstedes baznīcas draudzes namā, Butjadinger 
Str. 59, 2. aprīlī plkst. 11 Pūpolsvētdienas dievkalpojums ar diev
galdu. Kalpo diak. L. Urdze, pie 
ērģelēm Dr. A. Rosenbergs. Pēc 
dievkalpojuma kafijas galds.

Hanoverā, Markus baznīcas 
draudzes namā, Hohenzollern
str. 54, 16. aprīlī plkst. 14 Baltās 
svētdienas dievkalpojums. Kal
po diak. L. Urdze. Pēc dievkal
pojuma pārrunas pie kafijas 
galda.

Bīlefeldē, Ekartsheima baz
nīcā (Eckardtskirche, Paracelsus
weg 6, 33689 Bielefeld), 30. aprīlī 
plkst. 14:30 dievkalpojums kal
po diak. L. Urdze. Pēc dievkal
pojuma kafijas galds draudzes 
namā.

PĒRK
Nopirkšu mežu ar zemi vai lauku 
viensētu Latvijā. 
Tālr. +371 26157008.

IZMAIŅAS SPORTA 
POLITIKAS VADĪBĀ: 

IZM SPORTA 
DEPARTAMENTU ATSTĀJ 
ILGGADĒJAIS VADĪTĀJS 

Pēc vairāku gadu darba Izglī tī
bas un zinātnes ministrijas (IZM) 
Sporta departamenta vadītāja 
ama tu nolēmis atstāt Edgars Se 
vers (attēlā). Teorētiski Latvijas 
sporta augstākā institūcija ir Sa 
eimas Izglītības, kultūras un zi 
nātnes komisijas Sporta apakš
komisija, kuras vadītājs šobrīd ir 
Dāvis Mārtiņš Daugavietis. Sa  vu
kārt Severs līdz šim bija sporta 
nozares izpildvaras augstākā 
amat persona. Pagaidām nav zi 
nāms, kas ieņems Severa vietu. 
Visticamāk, pagaidām tiks norī
kots Sporta departamenta vadī
tāja pienākumu izpildītājs, bet 
vadītāju meklēs konkursā.

OSTAPENKO NEGAIDĪTI 
PĀRLIECINOŠI ZAUDĒ 

MAIAMI TURNĪRA 
ASTOTDAĻFINĀLĀ  

Latvijas pirmā rakete sieviešu 
tenisā  Jeļena Ostapenko  pirm
dien, 27. martā, piedzīvoja zau dē
jumu Maiami “WTA  1000” tur
nīra astotdaļfinālā. Pasaules 22. 
rakete Ostapenko, kura turnīrā bija 
izlikta ar 25. numuru, ar 36, 36 
zaudēja itālietei Martinai Trevi
zanai (WTA 25.), kura gan vairāk 
pazīstama kā māla seguma spe
ciāliste un pasaules elitē ielauzu
sies vien pēdējo pāris sezonu lai
kā. Trevizana Maiami sacensību 
pamatturnīrā spēlēja pirmo reizi 
karjerā. Tikmēr Ostapenko tur nī
ru noslēgusi ar 120 WTA ranga 
punktiem un nepilnu 100 000 
ASV dolāru prēmiju. Ostapenko 
pirms šīs spēles tika uzskatīta par 
pārliecinošu favorīti, jo itāliete 
labāk spēlē uz māla, ne cietā segu
ma. Tāpat viņa pasaules eliti sas
niegusi vien pēdējo pāris gadu 
laikā, jo vēl pērn janvārī 29 gadus 
vecā itāliete bija ārpus labāko 
simtnieka. Latvijas tenisistes snie
gums jau no sākta gala bija ne 
pārliecinošs, viņa pieļāva ievē ro
jami vairāk nepiespiesto kļūdu un 
jau pēc pieciem geimiem atradās 
iedzinējos ar 14. Ostapenko snie
gums nebija tika agresīvs un di 
namisks kā ierasts. Pirmo setu 
viņa zaudēja ar 36. Tāds pats 
rezultāts bija arī otrajā setā. Tre
vizana atkal pārņēma iniciatīvu 
un uzvarēja piecus geimus pēc 
kārtas. Ostapenko no “bedres” tā 
arī neizrāpās.

KAZAKEVIČS: MŪSU 
MĒRĶIS TURNĪRA TABULĀ 
IR ARĪ APDZĪT ARMĒNIJU
Latvijas vīriešu futbola izlase 

Eiropas čempionāta kvalifikācijā 
spēkosies D apakšgrupā ar Velsu, 
Turciju, Horvātiju un Armēniju, 
visām pretiniecēm FIFA rangā at 
rodoties augstākās pozīcijās ne  kā 
Latvija. Dainis Kazakevičs (attēlā) 

norādīja, ka uzskatīs ciklu par iz 
devušos, ja Latvijas futbolisti spēs 
parādīt atzīstamu sniegumu visos 
mačos. “Latvijas izlasei šis cikls 
būs veiksmīgs, ja varēsim paņemt 
punktus pret nomināli spēcīgā
kiem pretiniekiem. Mūsu mērķis 
ir arī apdzīt Armēniju turnīra 
tabulā, bet pret pārējām trīs ko 
mandām – kādā no spēlēm pa 
ņemt punktus. Tā ir laba iespēja 
sagatavoties arī UEFA Nāciju lī 
gas C grupai,” teica treneris. Martā 
Latvijas izlase aizvadīs treniņno
metni.  “Mums bija būtiski vieno
ties par pārbaudes spēli ar ko 
mandu, kas ļautu pielāgoties tā 
dam pretiniekam, kam ir daudz 
lielākas spēles temps, meistarīgāki 
spēlētāji un stadionā ir attiecīgā 
atmosfēra ar pilnām tribīnēm,” 
viņš skaidroja. Dažas dienas vē 
lāk, 22. martā, visi šie uzstādījumi 
bija pārbaudes spēlē pret Īriju, 
kurā Latvija zaudēja ar 2:3. “ Tā ir 
iespēja iespēlēt sastāvu un idejas 
spēlei pret Velsu. Visticamāk, ka 
izmantosim visas sešas maiņas.” 
Kazakevičs atklāja, ka viņam ir 
bijušas divas sarunas pirms tre
niņ nometnes ar Raimondu Krol
li, kurš šobrīd pārstāv Itālijas A 
sērijas vienību “Spezia”, lai sapra
stu, cik gatavs spēlētājs būs palī
dzēt Latvijas valstsvienībai, jo 
Spēcijas vienībā futbolists lielā
koties mačus pavada uz rezervis 
tu soliņa. Mūsu fiziskās sagatavo
tības treneris komunicē ar Spē ci
jas fiziskās sagatavotības treneri, 
jo mums ir svarīgi saprast kādā 
viņš ir formā un kā viņš trenējas.” 
Finālturnīrā iekļūs desmit grupu 
pirmo divu vietu ieguvējas, bet vēl 
trīs finālturnīra dalībnieki 2024. 
gada martā tiks noskaidroti Nā 
ciju līgas A, B un C līgu “playoff” 
spēlēs. Eiropas čempionāts no 
2024. gada 14. jūnija līdz 14. jū 
lijam norisināsies desmit Vācijas 
pilsētās.

Futbola izlases sastāvs kļuvis 
krietni latviskāks, kopš izlasi vada 
Dainis Kazakevičs

GRAUDIŅA/SAMOILOVA 
SEZONAS OTRO “ELITE 16” 

TURNĪRU NOSLĒDZ 
BEZ UZVARĀM

Latvijas duets Tīna Laura Grau
diņa un Anastasija Samoilova 
piektdien, 24. martā, Tepikā, Mek 
sikā, cieta zaudējumu pludmales 
volejbola profesionālās tūres jeb 
“Beach Pro Tour” (BPT) “Elite 
16” sērijas turnīra trešajā mačā, 
sacensības noslēdzot bez uzva
rām. Graudiņa/Samoilova, kuras 
turnīrā bija izsētas ar septīto nu 
muru, B grupas trešajā mačā ar 
02 (17:21, 16:21) piedzīvoja ne 
veiksmi pret kanādietēm Sāru 
Pavanu/Sofiju Bukovecu (10.). 
Lat vijas sportistes turnīru noslē
dza dalītā 13. vietā ar 460 ranga 
punktiem. Ceturtdien pirmajās 
spēlēs Latvijas pludmales volej
bolistes ar 02 (20:22, 16:21) zau 
d ēja itālietēm Valentīnai Gotardi/
Martai Menegati (15.) un ar 02 
(17:21, 15:21) piekāpās nīderlan
dietēm Katjai Stamai/Raisai Sho
nai (2.). 

VASIĻJEVAM 13. VIETA 
PASAULES 

DAIĻSLIDOŠANAS 
ČEMPIONĀTĀ 

Latvijas pārstāvis Deniss Vasiļ
jevs  (attēlā) sestdien pasaules 
daiļ slidošanas čempionātā Saita
mā ieņēma 13. vietu. Šveicieša 
Stefana Lambjēla trenētais Vasiļ
jevs programmu sāka ar četrkāršo 
salhovu, taču pieļāva neprecizi 
tāti piezemējoties. Lēcienos pro
grammas gaitā vēl bija gan ne 
precīza piezemēšanās pēc viena 
no lēcieniem, gan lēciens ar ma 
zāku apgriezienu skaitu, taču pā 
rējo programmas daļu Latvijas 
daiļslidotājs veica teicami. Šāds 
sniegums ļāva Vasiļjevam izvēles 
programmā sakrāt 160,78 punk
tus. 76,83 punktus Latvijas daiļ
slidotājs saņēma par tehniska 
jiem elementiem un 83,95 punk
tus – par programmas kompo
nen tēm. Izvēles programmā Va 
siļ  jevs ierindojās 13. vietā, šādu 
pašu vietu ar 243,15 punktiem 
ieņemot arī divu programmu 
summā. Labāko rezultātu izvēles 
programmā sasniedza cits trene 
ra Lambjēla audzēknis mājinieks 
Šoma Uno no Japānas, kurš sa 
krāja 196,51 punktu un otro gadu 
pēc kārtas tika kronēts par pa 
saules čempionu, summā sakrājot 
301,14 punktus. Saitamā Latviju 
pārstāvēja arī  Sofja Stepčenko, 
kura izcīnīja 23. vietu, kā arī Au 
rēlija Ipolito  un Lūks Rasels, kuri 
dejās uz ledus ierindojās 27. vietā.

FILMA PAR SPORTU UN 
VĒSTURI – PIRMIZRĀDI 

PIEDZĪVO IGAUŅU KASES 
GRĀVĒJS “KALEV”

Pirmizrādi Latvijā piedzīvoja 
igauņu režisora Oves Mustinga 

spēlfilma “Kalev”, kas stāsta par 
basketbola meistarsacīkstēm 
PSRS pēdējā pastāvēšanas gadā, 
kad uz spēles bija likts daudz 
vairāk par uzvaru. Spēlfilma “Ka 
lev” ir balstīta uz patiesiem noti
kumiem par Igaunijas basketbola 
komandu “Kalev”, kas 1991. gadā 
kļuva par PSRS čempioniem, kad 
cīņas basketbola laukumā saplūst 
ar ielās notiekošo revolūciju – 
tautas alkām pēc brīvības un 
sportistu vēlmes pēc uzvaras. Bal
tijas komandām bija jāpieņem 
nozīmīgs lēmums, vai piedalīties 
Padomju Savienības basketbola 
čempionātā brīdī, kad nacionālā 
neatkarība ir rokas stiepiena attā
lumā. Arī sporta fanu vidū toreiz 
domas nebija viennozīmīgas un 
uz spēles bija likts daudz vairāk 
par uzvaru. “Padomju okupācijas 
gados basketbols igauņiem bija 
pats svarīgākais sporta veids, jo 
caur to igauņi tāpat kā latvieši un 
lietuvieši spēja parādīt savu spor
tisko gudrību un arī savu nacio
nālo spēku,” ievadot pirmiz rādes 
seansu, teica režisors Ove Mus
tings. “Ja liktos, ka mūsu uzvara 
meistarsacīkstēs ir tikai stāsts par 
igauņu uzvaru, bet nē, tas ir visu 
Baltijas valstu kopējais stāsts.” 
Filmā redzami arī vairāki latviešu 
aktieri. Nozīmīgas lomas spēlē 
Jēkabs Reinis un Andris Keišs, arī 
Artūrs Putniņš, Klāvs Kristaps 
Košins un Kaspars Zāle. “Es 

Igaunijā jūtos kā mājās,” pirm
izrādē teica aktieris Andris Keišs. 
“Igauņi, manuprāt, ir mums vis
tuvākā tauta. Mūsu mentalitāte 
un pasaules uztvere ir ļoti līdzī 
gas. Līdz ar to man nebija nekāds 
pārsteigums, ka pirmo filmēšanas 
nedēļu ar mani nerunāja neviens 
aktieris. Viņi, līdzīgi kā mēs, ne 
daudz pagaida, un tikai tad sāk 
draudzēties. Ļoti iepriecināja re  ži
sora un operatora tandēms. Mie
rīga mērķtiecība ļauj justies droši. 
Un, protams, iepriecina tas, ka 
patriotiskā filmā varoņi šaubās, 
svārstās, padodas, saņemas – ci 
tiem vārdiem sakot – ir dzīvi 
cilvēki,” papildina aktieris.

Filma tika filmēta ne tikai 
Igaunijā, bet arī Latvijā stāsta 
“Ego media” producents Guntis 
Trekteris, kas organizēja filmas 
filmēšanas procesu Latvijā: “Igau
ņiem pietrūka ne tikai aktieru,  
bet arī padomju stila interjeru, 
tāpēc Latvijā filmējām Daugavas 
sporta namā, Sporta manēžā, 
Kongresu namā, Dailes teātrī, kas 
pārtapa par lidostu, un citās vie
tās.” Igaunijā filmu noskatījušies 
jau 117 tūkstošu skatītāju. Filma 
tika virzīta kā Igaunijas pietei
kums “Oskara” balvai, tā izrādīta 
arī Varšavas kinofestivālā, Tallinas 
“Melnās nakts” filmu festivālā, 
Skandināvu kinofestivālā Losan
dželosā, Palmspringsas starptau
tiskajā kinofestivālā, Amerikas 
filmu institūta (AFI) rīkotajā Va 
šingtonas kinofestivālā, Bos tonas 
Baltijas filmu festivālā, Eiropas 
filmu festivālā, Čikāgas filmu 
centrā. Drīzumā filma būs ska
tāma arī Singapūrā un Sanmarino.

Ziņa apkopojis
Andris Kļaviņš


